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Compareixença del conseller d’Hisenda i Mdel Econòmic, senyor 
Vicent Soler i Marco, per a informar sobre el Projecte de llei de 
pressupostos de La Generalitat per a l’exercici 2019 pel que fa a 
la seua conselleria

El senyor president:

(Inoïble)  . . . la comissió . I en este cas ho farem amb la compa-
reixença del conseller d’hisenda i pressupostos, i model 
econòmic .

Com tots vostés saben, la compareixença són vint-i-cinc 
minuts per part del conseller . Posteriorment n’hi haurà una 
intervenció de cinc minuts del diputat no adscrit, una inter-
venció dels grups parlamentaris per huit minuts . Contestarà 
el senyor conseller a totes estes qüestions durant quinze 
minuts i, finalment, per a aquells grups parlamentaris que 
ho sol·liciten n’hi haurà una rèplica de cinc minuts, de tres 
minuts per al cas del diputat no adscrit, i finalitza la compa-
reixença el conseller amb cinc minuts .

Per tant, senyories, si estem tots ja dispostos . . .

Senyor conseller, quan vosté vullga, té la paraula .

El conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, senyor president .

Senyores diputades, senyors diputats .

Comparec davant d’esta comissió de Les Corts per a exposar 
el Projecte de pressupostos per a 2019 per a la Presidència 
de La Generalitat i la Conselleria d’Hisenda i Model 
Econòmic .

Pel que fa a la Presidència de La Generalitat, he de dir-los que 
comptarà amb una dotació de 354 milions i que és una xifra 
que suposa un increment del 14% respecte del pressupost 
anterior .

El major increment es produïx en la Direcció General 
d’Administració Local, que augmenta fins a 66,7 milions el seu 
pressupost . Per què? La Generalitat dóna un pas més en el 
seu suport als ajuntaments dins la vocació municipalista del 
Consell . Per tant, en estos pressupostos es consolida el fons 
de cooperació municipal, que per tercer any consecutiu millo-
rarà el finançament de tots els municipis de la Comunitat 
Valenciana, amb 40 milions d’euros . A més, es consoliden les 
partides de la lluita contra el despoblament amb una dotació 
de tres milions perquè els municipis amb risc de pèrdua de 
població facen accions que eviten este fenomen .

Dins de l’estratègia de suport als ajuntaments, en els pressu-
postos de 2019 també s’incorporarà el pla d’ajuda als munici-
pis en situació d’emergència financera. 

Igualment, es reflectix la posada en marxa d’un fons de fons 
financers per a proveir de crèdit els municipis en condicions 
avantatjoses, amb 2,5 milions .

A més, en la Direcció General d’Administració Local 
s’incorporarà un nou fons de suport a municipis turístics que 
estarà dotat amb 2 milions d’euros . 

Igualment, es crea una nova línia de suport a la xarxa valen-
ciana de ciutats per a la innovació, dotada amb 300 .000 
euros .

També es manté el programa iniciat en el 2018 per a subven-
cionar la recuperació de patrimoni dels pobles vinculats a la 
millora de l’oferta turística que compta amb una dotació de 
10 milions i un cofinançament addicional de fons europeus.

L’altre impuls important en els pressupostos de Presidència 
està en l’Agència Valenciana de Seguretat i Resposta a les 
Emergències. El pressupost augmenta un 10% fins als 119 
milions d’euros . Els objectius que s’assoliran són: el reforç 
de la capacitat d’actuació del servei de bombers de fores-
tals com a unitat d’actuació integral enfront del nou escenari, 
demanda de la societat de resposta davant les emergències 
de caràcter logístic, operatives, laborals, etcètera; la conso-
lidació del 112 del futur i el model d’integració multiagèn-
cia mantenint la seua capacitat tecnològica capdavantera a 
nivell europeu .

I pel que fa al pressupost de Turisme Comunitat Valenciana 
este increment és en 8,97 . Entre les millores s’incorporarà 
la dotació pressupostària necessària per a incrementar el 
personal que garantixca l’aplicació de la nova llei de turisme .

També es destinaran 12,8 milions d’euros a la millora de les 
infraestructures turístiques . En l’apartat de turisme també es 
dota amb 12 milions d’euros la societat dependent Aerocas 
amb l’objectiu que assumisca la gestió directa de l’aeroport 
de Castelló, així com la potenciació del recinte amb nous 
destinacions .

Això és el que jo podria subratllar pel que fa a la Presidència .

Pel que fa a la conselleria d’Hisenda i Model Econòmic, en 
l’any proper, el pressupost assenyala que podrem comptar 
amb 332 milions d’euros, la qual cosa suposa un increment 
del 10%. Això significa també l’aposta que se centra en algu-
nes coses estratègiques . 

En primer lloc, en la consolidació del banc públic valencià, 
volent convertir l’IVF en una eina al servei de l’economia 
empresarial i a creació d’ocupació .

També insistim en mantindre l’atenció per tal d’aconseguir 
avançar en la transformació del nou model econòmic .

En tercer lloc, l’assentament de les bases de l’estructura de 
la futura agència tributària valenciana, amb l’increment del 
personal i els mitjans informàtics i tecnològics; la modernit-
zació de l’administració, l’aposta per les noves tecnologies en 
educació i l’impuls de la societat digital i la consolidació de la 
posada en marxa del districte digital a Alacant .

Eixes eren les línies estratègiques i ara passe a exposar 
les línies del pressupost de la conselleria d’hisenda que, 
com saben vostés, està estructurada en una sotssecreta-
ria, una secretaria autonómica d’hisenda, una secretaria 
autonòmica de model econòmic i finançament, la interven-
ció general, Institut Valencià de Finances, Institut Valencià 
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d’Administració Tributària, l’IVAT, l’agència tributària valen-
ciana, als quals cal afegir la Societat Projectes Temàtics de la 
Comunitat Valenciana com a societat mercantil dependent 
de la conselleria .

A continuació, exposaré a les seues senyories les provisions . . ., 
les previsions del projecte de llei per a cada una d’aquestes 
línies .

Pel que fa a la sotssecretaria, que és de govern intern, òrgan 
coordinador de la conselleria, compta amb el programa 
611 .10, direcció i serveis generals, dotat amb 8,15 milions . 

Cal dir que de la sotssecretaria, és una secretaria singu-
lar d’una conselleria com la d’hisenda, depén la central 
de compres que, mitjançant la contractació centralitzada 
de subministraments i serveis fent servir acords marcs i 
contractes centralitzats, permet racionalitzar la compra 
pública i aconseguir estalvis en les contractacions.

Els nous acords marc en els quals s’està treballant són: un 
acord marc per al subministrament d’energia elèctrica en els 
punts de consum de l’administració de La Generalitat, el seu 
sector públic instrumental i entitats adherides, que es troba 
en fase d’adjudicació .

Es tracta del tercer acord marc que realitza la central de 
compres . La centralització de la contractació de subministra-
ment d’energia elèctrica amb els acords marcs ja tramitats ha 
suposat la celebració aproximadament de 175 licitacions en 
els quatre anys de vigència. I això ha permés simplificar els 
tràmits necessaris de cada entitat per a la contractació i adju-
dicació dels seus propis subministraments .

Durant estos quatre anys s’ha aconseguit una reducció apro-
ximada del 5,3% en el conjunt de les contractacions realit-
zades, i s’ha arribat en alguns casos a superar el 9% d’estalvi 
en alguna licitació concreta, i que es quantifiquen en aproxi-
madament 14,4 milions d’estalvi, d’euros, des de la primera 
centralització, i que amb aquesta es preveu que augmente en 
el futur . El valor estimat d’este acord és de 133 milions .

Hi ha un altre acord de subministrament de paper i material 
d’oficina informàtic no inventariable a l’administració de La 
Generalitat, el seu sector públic instrumental i entitats adhe-
rides . Este segon acord d’este subministrament també es 
troba en fase d’adjudicació . En este acord es pretén la racio-
nalització de la compra de subministrament de paper i mate-
rial d’oficina afavorint la participació de les xicotetes i mitja-
nes empreses valencianes .

Quant a la despesa, l’acord marc ha permés, quant a paper, s’ha 
estabilitzat el consum en aproximadament 1 .200 .000 euros 
anuals dels quals aproximadament el 60% és paper reciclat . A 
més, tot el paper que consumix La Generalitat complix amb els 
requisits mediambientals rigorosos, procedent de bosc certifi-
cat i sense utilització de clor en la seua fabricació .

Quant a material d’oficina s’ha passat d’una despesa 
d’1 .500 .000 euros en l’anterior acord marc, despesa de l’any 
2014, a 650 .000 euros anuals segons es deduïx de l’execució 
dels dos últims anys, 2016-2017.

Tercer acord marc per a la contractació de serveis de neteja 
de l’administració de La Generalitat, el seu sector públic 

instrumental i entitats adherides . Este és un primer acord . Un 
primer acord de neteja de la central de compres, actualment, 
també, en fase de licitació .

Les característiques d’este acord marc són no limitar el 
nombre d’empreses que poden resultar adjudicatàries i 
afavorir, per tant, la participació de les pimes, de les xico-
tetes i mitjanes empreses; establiment de criteris socials i 
mediambientals referits al foment de la integració social de 
persones desafavorides o en situació de risc d’exclusió social; 
plans d’igualtat de gènere, que s’apliquen en l’execució del 
contracte en general la igualtat entre dones i hòmens, la 
conciliació de la vida laboral, personal i familiar; la millora de 
les condicions laborals i salarials, l’estabilitat en l’ocupació i la 
formació i la protecció de la salut i la seguretat en el treball .

Es valora la utilització de productes i maquinària utilitzats en 
la prestació del servei de neteja que afavorisquen la reducció 
significativa de l’impacte en el medi ambient i en la salut de 
les persones . El pressupost estimat anual serà de 20 milions 
d’euros .

Un altre acord marc per a la contractació de serveis de 
vigilància i seguretat d’edificis de l’administració de La 
Generalitat del seu sector públic instrumental i de les enti-
tats adherides, és un segon acord marc de la central de 
compres i també està en fase de licitació .

Respecte a les novetats, s’establixen criteris socials per a 
la valoració de les ofertes per a posar en valor la formació 
dels vigilants de seguretat . Així mateix, es valoren aspectes 
mediambientals com la major eficiència energètica dels vehi-
cles utilitzats en el servei, així com criteris ecològics en la 
uniformitat .

Així mateix, s’establixen criteris socials en les condicions 
especials d’execució exigibles a les empreses prestadores . 
S’establix l’obligació d’assegurar que el salari a percebre pels 
treballadors és el fixat en el conveni col·lectiu estatal de les 
empreses de seguretat per al període 2017-2018 .

Secretaria Autonòmica d’Hisenda . De la Secretaria 
Autonòmia d’Hisenda depenen els programes pressuposta-
ris adscrits a la Direcció General de Pressupostos, la Direcció 
General de Tributs i Joc, la Direcció General de Tecnologia de 
la Informació i les Comunicacions . Així mateix, queda sota la 
dependència directa de la Secretària Autonòmica d’Hisenda 
la unitat administrativa denominada Subdirecció General de 
Tresoreria .

Ara passe a detallar els programes que li corresponen . En la 
Direcció General de Tributs i Joc compta amb el programa 
pressupostari 613 .10, tributs de La Generalitat, amb una 
dotació pressupostària de 7,2 milions d’euros . Esta dota-
ció va destinada a l’execució de les competències en matè-
ria d’ingressos tributaris i altres matèries d’índole fiscal, 
inclòs el joc, en tot allò que no es troben atribuïdes a l’Institut 
Valencià d’Administració Tributària, a l’IVAT .

I els objectius bàsics del programa són: el disseny i execució 
d’una política normativa en matèria tributària coherent amb 
la realitat socioeconòmica i amb la política social i econòmica 
general del Consell; la fixació dels criteris i interpretació de 
les normes; la millora del control de l’execució dels ingres-
sos pels tributs i preus públic i de l’aplicació de beneficis 
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fiscals en els tributs propis i cedits. I l’elaboració de previsió 
d’ingressos tributaris i seguiment de la seua execució .

També es fan a càrrec d’este programa les tasques relacio-
nades amb la regulació del joc a la Comunitat Valenciana, 
desenvolupant funcions de control i d’inspecció, incloent-hi 
la gestió de registre de les persones físiques i jurídiques auto-
ritzades per a l’organització i explotació dels jocs i dels locals 
autoritzats per a desenvolupar esta activitat, així com de 
fabricants, importadors, comercials i distribuïdors del mate-
rial de joc .

Per la seua banda, l’Institut Valencià d’Administració 
Tributària, l’agència tributària valenciana, compta amb el 
programa pressupostari 613 .30, amb una dotació pressupos-
tària de 51,5 milions d’euros, la qual cosa suposa un incre-
ment de 5,64 respecte a l’any anterior .

Ara, en el 2019, farem efectiu l’increment de personal i 
mitjans tècnics perquè l’agència tributària valenciana –així 
volem que siga– funcione amb equips de treball especia-
litzats i potenciar la lluita contra el frau . D’esta manera es 
millora la prestació de serveis com assumir el cobrament 
en executiva de deutes tributaris que fins ara es remetien a 
l’agència estatal, amb un estalvi de 3,5 milions, estalvi de 3,5 
milions . . . Volia que feren seguiment dels estalvis que fan una 
millor gestió . Ampliació de la cita prèvia a l’impost de trans-
missions patrimonials i a la transmissió de vehicles que facili-
ten la relació del ciutadà amb l’administració; nous sistemes 
de presentació telemàtica i pagament pels terminis TPV en 
punts d’atenció . En resum, els dos programes que correspo-
nen als dos objectius bàsics que són la millora en l’eficiència 
de la gestió tributària per a maximitzar la recaptació i la 
lluita contra el frau, pilar irrenunciable del Consell de La 
Generalitat .

El programa 612 .20, tresor de La Generalitat, té un pressu-
post previst d’1,88 milions d’euros per a la consecució de 
l’optimització de la gestió i organització de la planificació de 
cobraments i pagaments a curt i mitjà termini, amb estima-
cions d’ingressos; el seguiment i control de totes les opera-
cions i saldos amb eficàcia, i la introducció de la supervisió 
i el control de la tresoreria en les entitats del sector públic 
valencià .

Els programes pressupostaris adscrits a la Direcció General 
de Pressupostos són el programa 612 .50, pressupostos de La 
Generalitat i administració de nòmines; el programa 612 .90, 
tutela financera a entitats locals, i compten amb una dotació 
pressupostària respectivament de 4 milions i de 385 .000 euros . 

El primer d’ells, el programa pressupostos de La Generalitat i 
administració de nòmines, dirigix les seues actuacions a asse-
gurar una òptima gestió dels recursos i ocupacions públiques 
de La Generalitat, tant en el control de la despesa pública 
com en els ingressos . 

Entre les seues principals línies d’actuació es troba 
l’elaboració de la documentació que integra el projecte de 
llei de pressupostos de La Generalitat, així com l’elaboració i 
gestió d’incidències de les nòmines i les obligacions de previ-
sió social i l’elaboració del marc pressupostari plurianual . 

Per la seua banda, el programa tutela financera i entitats 
locals permet desenvolupar les funcions d’anàlisi, valoració i, 

si escau, aprovació dels plans econòmics financers remesos 
per les entitats locals, així com la resta de competències atri-
buïdes a La Generalitat en matèria de tutela financera de les 
entitats locals . 

Per la seua banda, la Direcció General de Tecnologies de la 
Informació i les Comunicacions assumix les competències de 
modernització de l’administració, seguretat de la informació, 
planificació, coordinació, autorització i control de les tecno-
logies de la informació, les telecomunicacions i comunica-
cions corporatives i la teleadministració de La Generalitat . 

Assumix també les competències de promoure, coordinar 
i gestionar les actuacions per a garantir el dret d’accés de 
les valencianes i valencians als serveis suportats en estes 
tecnologies . 

Per a executar este conjunt de competències, la direcció 
general disposa de tres programes . 

El primer, el 121 .60, sistemes d’informació, amb una dota-
ció pressupostària de 122 milions, té l’objectiu fonamental 
d’aconseguir una administració eficient de cara a les deman-
des de la societat, oferint serveis i sistemes informàtics de 
qualitat, moderns i fàcils d’utilitzar; a més de garantir la 
ciberseguretat i la integritat dels sistemes protegint al màxim 
la informació i els sistemes que la suporten . 

Els principals projectes a destacar d’esta línia pressupos-
tària són: DESIG II, serveis de desenvolupament i evolu-
ció del sistema d’informació; CESSTIC i contractes deri-
vats, serveis de comunicació corporativa incloent telefonia 
fixa, mòbil, internet per la gestió integrada dels serveis i 
subministrament de comunicacions d’ús horitzontal per a La 
Generalitat; nou sistema d’informació econòmic financer, el 
NEFIS, 8 milions en l’any 2019, per a la implantació i desen-
volupament d’un sistema d’informació economicofinancer 
en l’administració de La Generalitat i els seus organismes 
autònoms . 

Canvi de model de gestió dels sistemes d’informació en 
l’àmbit d’hisenda, DESIGHA II; servei de suport a l’usuari i 
atenció al lloc de treball amb un centre d’atenció als usua-
ris, el CAUTIC per a tots els usuaris TIC de La Generalitat; 
suport de la plataforma de formació online de La Generalitat 
donant suport a diversos camps virtuals; suport i millora de 
les infraestructures específiques de justícia, amb un cost de 
més de 7 milions d’euros; nou sistema de gestió processal 
per a la Comunitat Valenciana millorant el sistema vigent, el 
Cicerone; sistema d’enregistrament de vistes judicials amb 
renovació de les infraestructures i bases de dades, justament 
amb la prestació del servei de suport a l’usuari i tècnic; asse-
gurança de la qualitat i millora continua; gestió de la segure-
tat per a proporcionar mecanismes i processos per al control 
de la seguretat en els sistemes d’informació i infraestructu-
res de La Generalitat, i garantint el compliment de la legisla-
ció vigent de la protecció de dades –el tema de la cibersegu-
retat és cada dia més decisiu . 

Renovació també del parc informàtic a l’administració de 
justícia, del Consell i el Servef; renovació de les infraestructu-
res de xarxes de comunicació en els edificis públics; implan-
tació i millora de xarxes Wifi en centres sanitaris i educatius 
públics. 



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  06-11-2018 Pàg. 1883

El programa 121 .70, telecomunicacions i societat digital, amb 
una dotació pressupostària de 18,8 milions d’euros, té com a 
objectius el desplegament de les xarxes d’accés ultraràpid a 
la banda ampla; l’impuls a l’economia digital i els continguts 
digitals, i el servei de comunicacions mòbils d’emergència i 
seguretat, la xarxa coneguda com xarxa Comdes . 

D’este programa pressupostaria destaquen els següents 
projectes: serveis de manteniment preventiu i correc-
tiu, servei de suport a l’explotació i subministrament 
d’equipament per la renovació tecnològica i ampliació 
de la xarxa Comdes –la xarxa pública de comunicacions 
mòbils digitals d’emergències i seguretat de La Generalitat, 
molt important en moment de crisi, crisi humanitària, crisi 
d’efectes naturals, fenòmens naturals, incendis, etcètera–; 
ajudes a operadors per l’extensió de la cobertura de banda 
ampla . 

I el programa 421 .90, innovació tecnològica educativa, 
amb una dotació pressupostària de 32,9 milions d’euros, té 
l’objectiu bàsic d’integrar les tecnologies de la informació en 
l’educació i l’ús en l’àmbit educatiu i familiar.

Per a aconseguir este objectiu compta, entre altres, amb les 
actuacions estratègiques següents: implantació del centre 
educatiu intel·ligent amb la finalitat d’integrar les TIC en 
la totalitat dels espais existents dins d’un centre educa-
tiu; suport i assistència informàtica per a centres educatius;  
sistema d’informació per a la gestió de centres educatius, el 
ITACA; la implantació i manteniment i adaptació de l’eina de 
programació lliure LliureX en els centres; plataforma tecno-
lògica i portal educatiu Mestre a casa; suport a docents i 
famílies en l’ús de les TIC en el procés formatiu. 

D’este programa pressupostari destaquen els següents 
projectes: la renovació del parc informàtic dels centres 
educatius, dotant-los d’equips actualitzats que permeten la 
seua utilització tant en les pròpies aules com per a fer reali-
tat el projecte de competències digitals a la ciutadania, i el 
DESIG II Educa per al manteniment i suport de les aplicacions 
informàtiques de la Conselleria d’Educació, Investigació, 
Cultura i Esport . 

Com es pot comprovar, el pressupost de la Direcció General 
de les TIC és un pressupost transversal que dota a tots els 
departaments del Consell d’eines digitals per a la millora i 
eficiència i la proximitat amb la ciutadania.

De l’altra secretaria autonòmica, del model econòmic i 
finançament, depenen els programes pressupostaris adscrits 
a la Direcció General del Sector Públic, Model Econòmic 
i Patrimoni, i la Direcció General de Fons Europeus . Així 
mateix, queda sota la direcció de la directa dependèn-
cia de la secretaria autonòmica la Subdirecció General de 
Finançament Autonòmic i Política Financera . 

La Direcció General del Sector Públic, Model Econòmic i 
Patrimoni té els següents programes: el 612,30, patrimoni de 
La Generalitat; 612 .70, Ciutat Administrativa 9 d’Octubre; 
612 .80, centre logístic, arxiu i parc mòbil de La Generalitat; 
615, sector públic empresarial. 

Passe a detallar els programes . El primer, el de patrimoni 
de La Generalitat, amb una dotació de 24,2 milions d’euros, 
s’ocupa de la protecció conservació i aprofitament òptim dels 

recursos patrimonials de La Generalitat, atenent la dota-
ció d’edificis administratius a les diferents conselleries, la 
racionalització de la política de lloguers i l’alienació o cerca 
d’utilització alternativa de béns patrimonials no necessaris 
per al funcionament de La Generalitat . 

El programa també s’encarrega de la formació, conservació, 
actualització, custòdia i valoració de l’inventari general de 
béns i drets de La Generalitat perquè servisca de suport per a 
una correcta gestió patrimonial . 

En este sentit, cal ressaltar que en este semestre, en compli-
ment dels objectius que s’ha donat ací mateix el govern del 
botànic, el seminari de Biar, La Generalitat comptarà amb 
l’inventari de béns immobles de La Generalitat que possibi-
litarà una vertadera política real de gestió d’inventari, possi-
bilitat de venda d’immobles que no siguen útils i comprar 
aquells que necessiten gràcies al suport digital que tindrà . 

Per la seua banda, el programa 612 .70, Ciutat Administrativa 
9 d’Octubre, amb una dotació de 5,2 milions d’euros, conti-
nua aprofundint en la reducció de despeses corrents i de 
funcionament en la coordinació dels serveis ubicats en 
CA9O . Amb el pressupost d’enguany s’ha pogut fer gestions 
per a poder iniciar l’obra principal de preparació dels espais 
destinats al futur Prop . 

El programa 612 .80, centre logístic, arxiu i parc mòbil de 
La Generalitat, compta amb 3,8 milions d’euros i és per al 
control, manteniment i gestió del parc mòbil del Consell i la 
seua administració, i garantir el correcte funcionament del 
centre logístic i arxiu de La Generalitat . 

El programa 615, model econòmic i actuacions del sector 
públic, té una dotació de 13,3 milions d’euros i té encoma-
nat l’impuls i el desenvolupament del canvi cap a un model 
econòmic basat en el coneixement, la innovació i l’obertura 
exterior, articulat sobre el principi de sostenibilitat ambien-
tal, productiva i social en el marc de les bases i elements 
orientadors per a la transformació aprovats per l’Acord 
del Consell del 15 d’abril de 2016 i el seu pla d’acció per 
a la transformació del model econòmic de la Comunitat 
Valenciana de 2017 . 

Com a conseqüència d’açò, l’emissió d’este programa pres-
supostari és, a més, l’establiment i la gestió de línies d’ajuda, 
iniciatives, mesures i incentius afavoridors d’este procés 
transformador, mitjançant qualsevol instrument jurídic esta-
blit en dret . 

En esta línia cal destacar la concessió d’ajudes prevista per 
a determinats projectes d’inversió empresarial que, pel seu 
caràcter transversal, ajuden a consolidar simultàniament 
el teixit productiu valencià, la creació d’ocupació, la soste-
nibilitat mediambiental i el foment de la recerca i el desen-
volupament en el marc del pla d’acció per la transforma-
ció del model econòmic 2027, que està desenvolupant el 
Consell a través de la línia estratègica d’incentius a la inversió 
per a impulsar el canvi de model econòmic de la Comunitat 
Valenciana . 

La Direcció General de Fons Europeus executa les competèn-
cies en matèria, òbviament, de control i coordinació d’ajudes 
públiques a la Comunitat Valenciana, promoció del desen-
volupament en el marc de les polítiques regionals de la Unió 
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Europea, la coordinació en l’àmbit de La Generalitat de la 
gestió de fons europeus, verificació i control i seguiment de la 
participació de La Generalitat en projectes europeus . 

Per a dur endavant estes tasques, compta amb el programa 
612 .10, projectes i fons europeus, per la qual cosa es preveu 
un pressupost de 13,1 milions d’euros . 

Es dota la línia d’incentius autonòmics amb un milió d’euros 
amb l’objectiu de traure una ordre d’incentius . 

Es dota la línia de finançament per a projectes i fons euro-
peus amb 3 milions d’euros, l’ordre dels quals ja es troba 
publicada i la primera convocatòria ja està tramitant-se . 

L’objectiu d’esta ordre és el de recolzar projectes aprovats 
per la Comissió Europea a través d’un finançament addicio-
nal a la part no cofinançada per a cada programa. Els progra-
mes rectors objecte d’esta ordre és determinaran en cada 
convocatòria . 

I, per últim, ressaltar que inclou una dotació de 300.000 
euros per a contractar una plataforma de suport a la captació 
de fons i a la participació en projectes europeus competitius 
per part de la ciutadania valenciana . 

També tenim 16 milions d’euros per al programa 
d’intervenció general, el 612 .40, que ha d’elaborar el compte 
general de La Generalitat i, en eixe sentit, hem augmentat el 
capítol I . 

En l’Institut Valencià de Finances, el programa 631, actua-
cions sobre el sector financer, facilitar el finançament reque-
rit per La Generalitat i el sector públic, millorar l’eficiència 
i la supervisió, gestionar la cartera d’actius, augmentar 
l’eficiència, estendre l’adquisició del servei de confiança de 
l’IVF, establir mecanismes que faciliten l’accés a la Comunitat 
Valenciana en diferents instruments financers. 

I el pressupost de l’IVF augmenta en un 81,7% fins al 75 
milions . Este increment no suposa desembossament pres-
supostari, sinó que és resultat d’una operació financera 
interna de reestructuració de deute de curt a llarg termini 
que li permetrà ampliar la capacitat de concedir préstecs a 
les empreses dins de l’estratègia del banc públic valencià de 
llançament de noves línies . 

I en eixe sentit, cal posar en valor el desplegament del fons de 
fons, (inintel·ligible) ... 12 milions per a finançar, mitjançant micro-
crèdits, projectes de persones desocupades, especialment 
d’aquelles amb més dificultat; llançament de la nova imatge de 
l’IVF i posada en marxa del departament comercial de l’institut . 

I tot i que vaig a tota velocitat . . . si me permet el senyor presi-
dent, només dir dos paraules sobre la Societat de Projectes 
Temàtics de la Comunitat Valenciana, que crec que és molt 
important . 

El pressupost de l’SPT augmenta en un 37%, fins a quasi 
abastir 30 milions, per a consolidar la posada en marxa del 
districte digital de la Comunitat Valenciana que contempla 
un nou pla d’incentiu i que s’ubicarà entre Alacant i Elx . 

Amb això, senyories, concloc la l’exposició del projecte de 
pressupostos de La Generalitat per a 2019 pel que fa a la 

Conselleria d’Hisenda i Model Econòmic per a culminar el 
compliment dels objectius de l’actual govern de l’esperit del 
botànic que l’inspira i que li dóna suport a la cambra . 

Uns objectius que consisteixen en superar els llasts del 
passat, resituant les persones com a eix principal de l’acció 
de govern, treballant per la regeneració democràtica, lluitant 
contra la corrupció, assolint un nou marc . . . model productiu, 
modernitzant i simplificant l’administració i fent passos reals 
endavant per tindre un finançament autonòmic més just 
perquè la Generalitat valenciana puga fer front als compro-
misos adquirits, no sols els financers, sinó també els adqui-
rits amb els nostres ciutadans per l’estat espanyol quant a 
prestar-los una sèrie de serveis bàsics que correspon fer a La 
Generalitat com a administració competent . 

Senyories, malgrat tot, malgrat la velocitat, espere haver 
sabut exposar-los amb encert les línies mestres del pressu-
post de la conselleria per a 2019 i no voldria acabar sense 
donar les gràcies a les persones, als treballadors i treballa-
dores de la conselleria que tinc l’honor d’encapçalar, però 
especialment als treballadors i treballadores de la Direcció 
General de Pressupostos per l’esforç per a la realització dels 
pressupostos d’enguany de La Generalitat . 

Quede a la seua disposició per a quants aclariments em 
sol·liciten . Moltes gràcies . 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller . 

I comencem el torn d’intervencions dels senyors diputats, 
en este cas ho farem en la intervenció del diputat no adscrit, 
l’il·lustre senyor David de Miguel, per un temps màxim de 
cinc minuts . 

El senyor De Miguel Martínez:

Gracias, presidente . 

Conseller, buenas tardes . 

Agradecerle su presencia y agradecer también su trabajo y el 
de todo el personal de su conselleria . 

Agradecerle también ese optimismo que trasmite con estos 
presupuestos, vistos en general, quiero decir, no solo de su 
conselleria . Yo ya le adelanto que no comparto ese optimismo 
con estas cuentas . 

Pero bueno, no quiero entrar a valorar en el conjunto del 
presupuesto, porque tendremos ya ocasión de hacerlo en 
el futuro en el pleno de totalidad y me voy a centrar en las 
secciones, la 5 y 6, que usted hoy nos ha presentado y sí que 
me gustaría que me concretara algunas cosas, a pesar de 
que usted lo ha intentado explicar muy bien, pero sí que me 
surgen algunas dudas . 

En cuanto a los ingresos que afecta a su conselleria, porque 
en la previsión de ingresos por actos jurídicos documentados 
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a mí me gustaría preguntarle si ese incremento que ustedes 
recogen de recaudación por actos jurídicos recoge el posible 
impacto que tenga la sentencia del supremo a este respecto . 
Y si no lo recoge . . . –porque incrementan un 53% la previsión 
de ingresos– si no lo han recogido, pues si tienen algún plan, 
más allá de lo que ha dicho el ministerio, que se hará algo 
para poder contrarrestar esta merma de ingresos, que no 
creo que nos viniera nada bien en estos momentos a la admi-
nistración valenciana . 

También me gustaría preguntarle, porque creo . . ., ha 
nombrado una partida de 5 millones, ya hablando de su 
conselleria, en la secretaría de modelo económico, incenti-
vos para impulsar el cambio de modelo económico . Pero, sin 
embargo, veo que respecto del año pasado ha desaparecido 
una que había de 10 millones de subvención de presupuestos 
financieros, que se daba al IVF también para la reforma del 
modelo económico . A ver si me, no sé, es decir, no sé si estos 
10 millones han ido por otra parte al IVF o si directamente 
es una reducción del 50% en los recursos para cambiar el 
modelo económico .

Otro tema que también me preocupa, y sé que soy muy 
cansino con este tema, pero del sector público instrumen-
tal este año es verdad que usted ha estado paulatinamente 
reduciendo el peso que tenía el sector público en el total 
de los presupuestos, pero éste año, sin embargo, se vuelve 
a incrementar en 270 millones . Entonces, a mí me gusta-
ría preguntarle si esto es algo coyuntural o, si bien, si es algo 
puntual por lo que sea . Este año si bien entramos ya en una 
nueva, no nueva, una vieja dinámica de sobredimensionar el 
sector público. No sé si esa, yo entiendo que esa no es la idea 
que usted tiene de racionalizarlo, pero me gustaría que me lo 
confirmara.

Respecto del IVAT, del Instituto Valenciano de 
Administración Tributaria, usted sabe que yo comparto con 
usted las ideas básicas y lo que es descentralización en la 
gestión tributaria, el objetivo y (inintel·ligible) … de conse-
guir una verdadera Agencia Tributaria Valenciana . Por eso 
me sorprende que, siendo éste como es un objetivo claro y 
prioritario para usted, pues los fondos que destinan al IVAT 
se incrementan, pero el incremento ha sido menor que el del 
ejercicio 2018 respecto de 2017 .

También usted ha confirmado que los dos objetivos irre-
nunciables son la lucha contra el fraude fiscal y la mejora en 
la eficiencia. Y para ello consta que se va a incrementar el 
personal . Pero, aun así, y se incrementan también los recur-
sos para mejorar la eficiencia a través de las tecnologías, sin 
embargo, en los indicadores de los objetivos aparecen los 
mismos que el año pasado . Por eso me gustaría que me lo 
explicara . Cómo es posible que si se incrementa el personal 
y se incrementan los recursos tecnológicos, los indicadores 
de comprobaciones, liquidaciones y presentaciones serán los 
mismos exactamente que el año pasado .

Y el poco tiempo que me queda . Pues dos cuestiones 
respecto del presupuesto de Presidencia . He oído a un 
compañero suyo de partido, ha dicho que son, ya no son los 
más sociales de la historia, son los más municipalistas, y es 
cierto, ¿no?, esta lluvia de millones que está habiendo en 
general en todo el presupuesto pues aquí se plasma, en la 
plantilla de Presidencia .

Sí que me gustaría hacer una puntualización . Respecto de 
las ayudas de los 3 millones que hay que se repiten respecto 
del año pasado a municipios con riesgo de despoblación . Me 
gustaría saber si se han ejecutado ya los 3 millones de este 
año, si ya se han dado estas subvenciones . Y también me 
gustaría que me concretara si van a establecer algún tipo 
de mecanismo para comprobar que estos fondos se desti-
nan, efectivamente, a mejorar la prestación de unos servicios 
públicos que contribuyan a luchar contra la despoblación, es 
decir, que no se lo gasten en verbenas, por decirlo de alguna 
manera .

También veo que se incluyen este año 2 millones para muni-
cipios turísticos, me gustaría saber si ya está establecido ya, 
está claro el criterio que deben reunir para ser beneficiarios 
de estos fondos .

Y en relación con esta partida, pues también comentaré que 
me parece un poco inexplicable, en cuanto a subvenciones 
directas de turismo, pues, no sé, el poco sentido que le veo a 
que se destinen muchos recursos a zonas que están sobra-
damente promocionadas, conocidas y reconocidas, y sin 
embargo, pues, y ya no hablo de las subvenciones directas a 
municipios concretos, que no entiendo realmente, no enti-
endo por qué se les da subvención directa . Pero no entiendo 
qué criterios ha seguido para gestionar estos recursos, 
cuando se trata de –y acabo ya, presidente–, cuando se trata 
de mejorar el turismo, compatibilizar pues el turismo de inte-
rior, el turismo de costa, los distintos sectores, diversificar-
los, tanto en el criterio como dentro del criterio general que 
se ha seguido este año para la distribución de las subvencio-
nes directas .

Gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor De Miguel .

Per part del Grup Parlamentari Ciudadanos, i per un temps 
màxim de vuit minuts, té la paraula l’il·lustre diputat senyor 
Woodward .

El senyor Woodward Poch:

Sí . Muchas gracias, señor Soler .

Gracias por la exposición que ha ido a mil por hora, pero 
como hemos estudiado los presupuestos, también es de agra-
decer porque cuestan de explicar .

Mire, desde mi grupo esperábamos, ilusos nosotros, que 
este presupuesto no fuera el último del botànic en el Consell 
fuese lo más realista y riguroso posible . Mientras estaba 
preparando la comparecencia suya me vino a la cabeza el 
relato de las negaciones de Pedro en el Evangelio de San 
Lucas, que después de tres años negando la evidencia de 
unos presupuestos irreales, ficticios e imprudentes, denun-
ciada por Ciudadanos, han sido en estos últimos presupues-
tos de la legislatura que estamos debatiendo donde han 
conseguido un gran logro, y ese logro es la unanimidad en 
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la sociedad valenciana sobre estos presupuestos . Y le voy a 
leer:

«El Consell infla con 2.500 millones de ingresos un presu-
puesto preelectoral» . Las Provincias.

«PSPV, Compromís y Podemos disparan el gasto en 1 .500 
millones para encargar el año electoral» . El Confidencial.

«La Generalitat presenta los presupuestos de 2019 con el 
doble de ingresos ficticios y el gasto disparado al 10%». El 
Mundo.

«Presupuesto especulativos» . La Vanguardia.

«Pressupostos o un poc d’enginyeria comptable» . Esto de 
Valencia Plaza .

«Un presupuesto ficticio». También Valencia Plaza .

Y así puedo seguir. «Cuentas reivindicativas y ficticias de La 
Generalitat valenciana», de El País .

O hace dos días, incluso la patronal considera inalcanza-
bles los ingresos previstos por La Generalitat en 2019 . El 
crecimiento de los presupuestos triplica el del resto de las 
autonomías .

Mire, le pedíamos eficacia y eficiencia en las cuentas, pruden-
cia que solamente hemos visto en la aceptación en los presu-
puestos que nos presenta del -0,1% del déficit autorizado, 
pero que lo ha suplido con cifras que se parecen más al 
cuento de la lechera que a otra cosa .

Pedíamos que fueran creíbles, pero sobre todo esperábamos 
que pudieran contribuir a la creación y mejora de empleo 
para los valencianos, como así reza en el acuerdo firmado de 
ustedes con Podemos .

Ya apuntábamos en nuestra primera valoración que estos 
presupuestos eran ficticios, y ya se acordará de mi céle-
bre frase del rey Puig, la reina maga Oltra y el paje Estañ, 
creyendo que los valencianos no se merecen unos buenos 
presupuestos y lo único que van a traerles es carbón para 
estas navidades .

Mire, a 31 de diciembre de 2014, el año antes de entrar 
ustedes, la deuda de la Comunidad Valenciana ascendía a 
37 .422 millones de euros . A 30 de junio de 2018, cuatro años 
después, esta deuda ya supera los 46 .322 millones de euros . 
Y nos queda aún todo el año por terminar.

Mire, en otras palabras, le puedo decir que mi sobrino Juan, 
y espero que nazca mañana, en la canastilla de recién nacido, 
esa típica que sale o que entregan en el hospital con el jabon-
cito, los pañales, la colonia de Nenuco, tendrá una carta que 
ponga: «Bienvenido a tu tierra, la Comunidad Valenciana, tots 
a una veu, tu deuda es de 9 .338 euros» .

Mire, señor conseller, no queremos heredar un presupuesto 
lleno de futuros incumplimientos, promesas que no se 
pueden cumplir . No queremos que se mienta a los valencia-
nos . No queremos quejarnos a partir de junio de 2019, ya 
se lo he dicho a la vicepresidenta esta mañana, de la heren-
cia recibida, como lo siguen haciendo ustedes a día de hoy . 

No queremos que el gobierno central, se lo dije en el ante-
rior pleno, nos intervenga por los más que probables incum-
plimientos en los pagos . No queremos que el nuevo contrato 
social, el que nos vendió el president Puig, esté basado en una 
subida de impuestos .

El año pasado ya le pusimos en tela de juicio los 1 .325 millo-
nes que afectan tan negativamente, incumpliendo con los 
compromisos de gastos y con los pagos, al igual que incorpo-
raba las liquidaciones de las concesiones sanitarias e incre-
mentos injustificados en los impuestos de transmisiones 
patrimoniales y actos jurídicos en 200 millones de euros . 
Creo que se acuerda. Este año creo que aún han ido más lejos 
para poder cuadrar un presupuesto que se nos antoja más 
inalcanzable, al que algunos expertos en economía ya califi-
can como los presupuestos de yupi .

Ha aumentado el presupuesto en más de 2 .000 millones de 
euros, 2 .500 millones dicen algunos, teniendo que incorporar 
más partidas de ingresos que saben perfectamente no se van 
a materializar . Cómo van a pagarlo, si en este año 2018, entre 
las entregas a cuenta y la liquidación del 2016 ingresamos 
10.267 millones de euros, según los documentos que tienen 
estos presupuestos, los ingresos para este 2019 entre las 
entregas a cuenta y la liquidación del 2018 serán de 10 .631 
millones de euros, según detallan los presupuestos. Quiere 
decir que estamos hablando de 400 millones de euros esca-
samente más que el año pasado, con una cifra mucho mayor 
de gasto y veremos cómo se cumplirán .

Mire, ya nos ha confirmado que no vamos a tener un nuevo 
modelo de financiación autonómica hasta el año 2020, justo 
después de firmar ustedes el acuerdo con Podemos. Nos han 
confirmado que no se va a cubrir el 50% de la dependencia, 
y lo tienen completamente presupuestado, como lo hemos 
visto esta mañana . Las liquidaciones sanitarias de los despla-
zados en la comunidad están en limbo en estos momentos . 
Las liquidaciones por las concesiones sanitarias no están 
aprobadas . Quieren pagar la reversión del Hospital Marina 
Salud sin presupuestar .

Éstas son, como le digo, algunas de las incertidumbres de los 
ingresos o con qué cumplir los ingresos .

Queremos saber cómo va a resolver realmente al final las 
listas de espera de la dependencia . Y le recuerdo, también se 
lo he dicho esta mañana a la vicepresidenta, llevamos cuatro 
meses consecutivos incrementándolo, ya llevamos 22 .000 
dependientes en lista de espera .

El plan de choque para acabar con las listas de espera en los 
hospitales. Pregúnteselo a los médicos.

Cómo va a eliminar los barracones que aún existen, por 
mucha publicidad que están dando .

Cómo van a construir más colegios . Cómo se va a aplicar la 
Renta Valenciana de Inclusión . Cómo va a facilitar la crea-
ción de empleo de calidad y no precario temporal, además 
de haber reducido el presupuesto del Servef para este año . 
Cómo se va a aplicar la Ley de Servicios Sociales .

Yo ya le digo que con estos presupuestos no creíbles 
entiendo que va a ser imposible cumplir con los objetivos que 
están marcados en el presupuesto .
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Por favor, no engañemos a los valencianos prometiéndoles 
que sus necesidades, los servicios que se les van a ofrecer, 
sus inquietudes se van a ver satisfechas porque sabe usted 
que no es verdad, que es una gran mentira .

No prometan en vano . Es mejor ser realista y no prometer lo 
que sabes que no pueden cumplir .

Y mire, y no me diga al final que la solución de todo esto va a 
ser que el autoricen el -0,3% del déficit, -0,1.

Y le voy a dejar dos preguntas .

Si no fuese año electoral, hubiese sido más prudente a la hora 
de confeccionar los presupuestos .

Y me pregunto, si se hubiese atrevido a anunciar este mismo 
presupuesto, si no hubiese sido otra vez año electoral .

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Woodward .

Per part del Grup Parlamentari Podemos-Podem, l’il·lustre 
diputat David Torres, per un temps màxim de vuit minuts .

El senyor Torres García:

Gràcies, president .

Bona vesprada, conseller .

A mi també m’agradaria parlar del projecte de pressupostos 
en termes generals, no sols de les dos conselleries que vosté 
ha vingut a presentar-nos . I m’agradaria parlar primer per 
felicitar-nos per aquest gran acord que fan que aquests pres-
supostos expansius siguen uns pressupostos justos, dignes i 
que s’aproximen i ens situen en la senda i en el camí que inici-
arem en 2015 per recuperar-nos de la lletania i de l’oblit 
de les persones en les polítiques que havien patit els anys 
anteriors .

El felicitem i reconeixem la valentia en aquest projecte de llei 
de pressupostos per al 2019 perquè, com sabem, el context 
continua no sent el millor company d’aquesta comunitat . 
Continuem, cinc anys després, sense una reforma del sistema 
de finançament autonòmic que reconega les deficiències de 
l’anterior model, deficiències reconegudes ja per tots, que 
ens porten a un infrafinançament generalitzat en totes les 
comunitats, però sagnant en la Comunitat Valenciana . Una 
situació que inclús la ministra d’Hisenda reconeix i que ens 
porta a reprovar les paraules de la vicepresidenta del Govern 
de l’Estat tancant les portes a una reforma del sistema de 
finançament autonòmic en aquesta legislatura, a pesar que 
ha de començar ja a iniciar-se el debat polític .

Però a més m’agradaria destacar que des del primer dia de 
legislatura el nostre grup parlamentari i el nostre partit ha 
tingut una qüestió clara, que ha sigut recuperar els drets 

socials dels valencians i de les valencianes, i que equipa-
rar-nos a la mitjana espanyola en despesa, en educació, sani-
tat, dependència, vivenda, en serveis públics fonamentals 
bàsicament, suposaria, no sols marcar unes noves prioritats, 
sinó reivindicar i ser lleials amb un compromís de canvi .

Ja en eixe cas nosaltres hem pressionat, però hem sigut lleials 
també i hem aportat estabilitat en uns pressupostos que 
aportàvem 1.325 milions de reivindicació per l’infrafinança-
ment . 1 .325 milions que, com sap, i sempre jo m’he expressat 
en aquesta mateixa comissió tots els anys, ens pareixen més 
que insuficients i que nosaltres defensàvem que eixa quanti-
tat hauria de ser més valenta i que s’aproximara al 2 .400 mili-
ons, que era la quantitat que indica la comissió d’experts com a 
total de l’infrafinançament que patim més o menys cada any.

Però enguany mantenim aquesta reivindicació, però anem 
més enllà, amb uns pressupostos expansius, que no ens 
cansarem de repetir-ho i que la gent ho identifique com els 
millor pressupostos de la Generalitat valenciana en la seua 
història, que recuperen algunes de les prioritats que havien 
tingut de créixer menys en detriment de les polítiques soci-
als . I així en aquests pressupostos algunes d’eixes prioritats, 
com són els sectors productius, tenen també un reconegut 
creixement .

I aquest any, que he anat seguit totes les compareixences 
i intervencions i que m’encantaria ressaltar els avanços en 
totes les conselleries, que jo pensava que ho haguera fet 
vosté també, però que s’ha cenyit molt al que era el seu paper 
en les dos conselleries . M’agradaria ressaltar eixos avanços, 
però em cenyiré després també a eixes dos conselleries . 

Però sí que m’agradaria deixar clar que en totes estes compa-
reixences que he vist, no he trobat per cap dels partits de 
l’oposició uns arguments clars i de pes per a criticar aquests 
comptes, llevant d’una clara intenció que els valencians i les 
valencianes per a alguns partits, i és més que curiós, siguen 
considerades espanyols de segona o inclús de tercera. Però 
nosaltres pensem que es mereixen ser-ho de primera . 

I per això hem donat ja el recolzament a estos pressupostos i 
ens hem assentat a negociar i a buscar els millors pressupos-
tos per als valencians, uns pressupostos amb una despesa en 
educació, sanitat, polítiques de vivenda i serveis públics fona-
mentals que ens equipara ja a la mitjana espanyola .

I entrant en el detall dels pressupostos que vosté ha portat 
de les dos conselleries, i començant amb Presidència, creem 
que és important ressaltar la consolidació del fons munici-
pal de cooperació, un fons que impulsàrem a principi de legis-
latura des del nostre partit i que ja s’ha consolidat com a una 
ferramenta necessària i fonamental per als municipis . I crec 
que no cal entrar en la història de com va ser creat aquest 
fons i com no va ser dotat de pressupostos durant molts anys 
fins al 2016.

Mantenim el fons per l’accessibilitat, que ja vàrem proposar 
l’any passat, amb 4 milions, perquè es millore l’accessibilitat 
en els edificis públics. 

Mantenim l’agència del canvi climàtic, a pesar que no 
han segut capaços de ficar-la en marxa en aquest any. I 
una agència tan important com la del canvi climàtic en 
aquests moments considerem que mereixia una atenció 
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més prioritària i que aquest any ja poguérem comptar 
amb aquesta agència, que, com saben, estava dotada de 
pressupostos .

Valorem positivament el programa Avant i els 3 milions 
que n’hi han per a recolzar els municipis en perill de 
despoblament .

I en turisme, evidentment, els 2 milions per a aquells muni-
cipis que degut a l’augment de serveis que han d’oferir en 
època turística, han de fer una despesa major i que se reco-
nega aquesta ajuda .

Reconeguem també com a important l’augment en personal, 
sobretot per a la inspecció . En l’acord aquest que hem signat, 
nosaltres hem demanat fins a catorze inspectors, que consi-
derem que serien necessaris per a ficar en marxa la nova llei, 
i sobretot ficar fre a l’intrusisme i als apartaments il·legals. 
Igual que les ajudes per als municipis, perquè puguen fer els 
estudis de zonificació i els plans territorials.

I valorem també molt positivament que ens hagen fet cas 
i hagen llevat la línia nominativa a Exceltur de l’Agència 
Valencia de Turisme perquè la mateixa patronal hostalera 
s’estudiara per la Generalitat valenciana quina era la situa-
ció laboral dintre del seu sector . Pensem que això és una cosa 
que hauria de fer una entitat independent . I aixina ho vàrem 
demostrar quan vàrem veure l’informe, bé, prou qüestiona-
ble que va fer enguany .

I, bé, mantenim les subvencions en turisme per a les qüestions 
de lluita contra l’intrusisme i lluita contra la precarietat laboral .

I només en…, bé, en hisenda destaquem el tema del IVAT, 
el TIC, tots els augments que n’hi han en eixa qüestió, però 
continua sense agradar-nos la subvenció a Air Nostrum, que 
igual que l’any passat, nosaltres continuarem sense recolzar 
enguany . I, per tant, eixa serà una de les esmenes que nosal-
tres farem al projecte de pressupostos .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Torres .

I ara, per a continuar el torn d’intervencions, per part del 
Grup Parlamentari Popular, l’il·lustre diputat senyor Rubén 
Ibáñez per un temps màxim de huit minuts .

El senyor Ibáñez Bordonau:

Muchas gracias, estimado presidente .

Buenas tardes, señor Soler . 

No sé si llamarle ya mago Soler, San Vicente Soler, por lo 
de los milagros, (veus) pero, sinceramente, a mí, fuera de 
hacerme gracia, me produce absolutamente bochorno . Que 
usted sea capaz de tildar milagro con jugar con la vida de 
todos los valencianos el próximo año, me parece bochornoso .

Mire, señor Soler, lo primero que hay que analizar es cuál es 
el contexto económico en el que se plantean estos presu-
puestos para el año que viene. Ustedes lo califican en un 
contexto económico no sé si de una economía acelerada, 
desacelerada, no lo sé, pero del 2,3%, y ustedes aplican un 
incremento del presupuesto el 10%, algo inaudito en todo 
el territorio nacional, avalado por la ciencia infusa suya y de 
nadie más .

La primera pregunta que a uno se le ocurre es: ¿tiene ya 
preparado –no sé si va a ir como anexo–, el decreto de no 
disponibilidad presupuestaria, igual que hizo el 2016, por 
aquello que ustedes no hicieron recortes? Le recuerdo, el 
2016 hicieron recortes . ¿Ya lo tiene preparado el decreto? 
Me dice que sí . Supongo que irá como anexo, porque, eviden-
temente, es lo siguiente que debe acompañar a esto .

Pero a mí me gustaría que, en primer lugar, nos explicara 
a todos cómo es posible que si ustedes dicen que vamos a 
crecer al 2,3%, no sé en qué marco de rumbo de la economía, 
ustedes plantean unos presupuestos con un crecimiento del 
10% . Oiga, y si esto es así, ¿por qué no lo han hecho del 20%? 
Porque creo que es que –no sé– debemos de estar tontos 
todos. Si esto al final se trata de ponerlo cuanto más mejor, 
oiga, ustedes se han quedado cortos . Pongan más . 

¿Pero no se da cuenta de que está jugando con la vida de los 
valencianos? ¿No se da cuenta de que detrás de cada cifra 
hay un derecho de valencianos? Y cuando ustedes no pueda 
dar ese derechos, ¿qué va a decirle a los valencianos? ¿Que se 
equivocó en el milagro, que no había milagro? O ¿va a recono-
cer, por primera vez en su vida, que le ha engañado? Porque 
ustedes están engañando a los valencianos, los están enga-
ñando . Los están engañando, además, en lo más importante 
para todos los valencianos, que es su vida, su vida, porque 
usted tiene la obligación de velar por la vida de todos los 
valencianos .

Porque, mire, le voy a decir una cosa: para poner la mano y 
recoger impuestos, ustedes son unos fenómenos, unos fenó-
menos . Ahora, para comprometer derechos, eso ya es otra 
cosa .

Mire, no sé si usted estará de acuerdo, pero hoy mismo, la 
CEV le dice que no vienen buenos tiempos . ¿Está equivo-
cada la CEV? ¿Está equivocado que ocho de cada diez directi-
vos prevén un deterioro de la economía? ¿Estamos equivoca-
dos todos y solo usted tiene la razón, señor conseller? Porque, 
claro, tendrá que explicarlo .

Pero además de eso, a mí me gustaría decir otra cosa . Yo no 
sé qué respeto le tiene usted a la Sindicatura de Cuentas, ni 
mucho menos sé el respeto que tiene a sus recomendaciones, 
pero le voy a leer textualmente lo que dice la Sindicatura de 
Cuentas en la última cuenta analizada. «La Generalitat debe 
incluir en sus presupuestos iniciales de transferencias a reci-
bir del estado, derivada del sistema de financiación autonó-
mico, únicamente las previsiones de ingresos que de forma 
razonable se esperan obtener, teniendo en cuenta que su 
determinación se encuentra reglada en el marco normativo 
de aplicación .»

Mire, esto ya es sorprendente . Ustedes se están quejando 
hasta la saciedad del modelo de financiación. Las reglas de la 
financiación que tienen los valencianos las pusieron ustedes, 
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los socialistas . Oiga, ¿usted tampoco puede hacer autocrítica 
de por qué narices le puso la financiación autonómica a los 
valencianos? ¿Por qué estaban de acuerdo con eso y ahora no? 

Pero es más, le dice la Sindicatura de Cuentas que «la dife-
rencia entre el importe establecido por el ministerio y las 
previsiones presupuestarias –las suyas, las del milagro– no se 
encuentran justificadas documentalmente.» Y usted está tan 
orgulloso . Oiga, pues es sorprendente .

Pero vamos a seguir con cosas que yo ya no sé si serán para 
sentirse orgulloso o, por lo menos, para dar alguna expli-
cación . La siguiente cuestión que quiero que me expli-
que es cómo es posible, cómo es posible que ustedes inclu-
yan dentro del capítulo de ingresos el tramo autonómico del 
impuesto del gasóleo . Oiga, ¿no se ha enterado que desde el 
1 de enero de 2019 está derogado ese artículo, el artículo 
50 ter? ¿No lo sabe que ya no hay tramo autonómico del 
impuesto del gasóleo, que acaba de comprometer 24 millo-
nes en su presupuesto y ya no va a existir? ¿No lo sabía, 
señor conseller? O ¿si que lo sabía y vamos a hacer la bola un 
poquito más gorda? 

Es que, en fin, al final… Vamos a ver. Ustedes dentro de lo real 
del presupuesto, lo fían a tres cuestiones: a que fallezca más 
gente, porque el ingresos de sucesiones aumenta un 27%; al 
negocio del ladrillo, porque aumenta un 26% las transmisio-
nes y al juego . 

Esta semana he oído a los socialistas criticar hasta la sacie-
dad la ludopatía, las enfermedades en el juego… Oiga, es que 
incrementan ustedes la previsión de ingresos un 101%, un 
101% . ¿De verdad, de verdad ese es el nuevo modelo econó-
mico, basarlo todo a que la gente juegue? Pero ¿qué se cree 
usted que es esto, señor conseller? (Se sent una veu que diu: 
«Las Vegas.») Claro, es que ni que fuera Las Vegas .

La siguiente ya la han dicho aquí . Este era un presupuesto 
cien por cien botànic . Se acaba de decir que nadie entendería 
que alguien pusiera una pega a este presupuesto, y acaban 
de decir que, bueno, van a hacer alguna enmienda . ¿Nos 
puede explicar cómo aparecen otra vez los 3 millones de Air 
Nostrum? 

Mire, de Air Nostrum este grupo le pidió la información del 
proyecto y el proyecto no apareció. Usted fue a firmar un 
convenio, un convenio que fue reparado por la Abogacía de 
La Generalitat y, finalmente, el Consell en pleno, el 14 de 
setiembre, firma el primer convenio.

Lo que usted nunca contó, ni a sus socios, ni a nadie, es que 
este acuerdo tenía un truco . Dice el director general del sector 
público que esta subvención se instrumentará, entre otras, 
a través de una línea de carácter nominativo, por un importe 
mínimo de 3 millones anuales, para cada periodo de vigencia 
de este fondo, período de vigencia 2018-2020 . Cien por cien 
botànic . Le felicito al representante de Podemos . Oiga, para ser 
cien por cien botànic, alguien le ha metido otro gol .

Pero, claro, si esto es así, ¿me puede explicar cómo es posi-
ble que en 2018 usted pusiera un convenio y en 2019 
otro convenio, incumpliendo, incumpliendo lo que dice la 
Abogacía de La Generalitat, que dice que estas subvencio-
nes de carácter nominativo no pueden tener un alcance 
plurianual? ¿Lo puede explicar, señor conseller? ¿También 

le importa nada lo que diga la Abogacía de La Generalitat? 
¿También le importa nada lo que diga la ley de hacienda 
pública? ¿Va a incumplir también ese mandato? 

Por si fuera poco, yo le oído decir algunas cosas que no me 
alejan de mi asombro . Mire, ha dicho algo así como vamos 
a hacer, referente al IVAT, vamos a hacer efectivo el incre-
mento de personal . Oiga, y se ha quedado tan pancho . Pero 
¿usted de verdad se cree que estamos tontos aquí o qué? 
Pero si el IVAT baja el personal . La plantilla de personal en el 
IVAT baja . Y usted resulta que acaba de decir que van a hacer 
efectivo el incremento de personal . Baja un 2% . 

Pero no solo eso, señor conseller . Es que usted estaba en la 
junta del IVAT el día que usted preguntó que cómo estaba la 
transición de la eliminación del personal, y el director gene-
ral de tributos y el director general del instituto le dijo que la 
situación era dramática, dramática, textual, dramático . Oiga, 
y usted ahora dice que van a hacer efectivo el incremento de 
personal . ¿Qué personal, si baja la plantilla? ¿No se ha mirado 
tampoco la ficha de la plantilla, señor conseller? 

Y, por último, y ya acabo, señor presidente, se ha referido 
usted a la SPTCV . Tiene guasa esto, ¿no? El presupuesto de 
la sociedad de proyectos temáticos tiene unos gastos de 
29 .900 .000 y tiene unos ingresos de 2 .300 .000 . Y ¿el resto? 
Pues ya lo pagarán como puedan . Lo mandan al fondo de 
maniobra . 27 millones de euros al fondo de maniobra para 
el que venga detrás que pague . Oiga, pero ¿qué broma de 
presupuesto es este, señor conseller? ¿Usted tampoco fue a 
clase el día que los presupuestos tienen que estar igualados…

El senyor president:

Senyoria .

El senyor Ibáñez Bordonau: 

… en ingresos y gastos? 

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Ibáñez .

I ara per part del Grup Parlamentari Compromís, senyora 
Mireia Mollà, il·lustríssima diputada, per un temps màxim de 
huit minuts .

La senyora Mollà Herrera:

Gràcies, senyor president .

Senyor conseller, en primer lloc, quan a una li toca parlar 
després d’haver escoltat coses, és evident que he de fer 
referència a arguments que s’han gastat . 
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Però no volia desviar-me de com volia començar jo esta inter-
venció, que és agraint no solament als partits que formem 
part del pacte del Botànic haver aconseguit un pressuposts 
per als interessos dels valencians i valencianes molt positiu .

I m’agradaria agrair també especialment a tot l’equip de la 
seua conselleria el treball ingent que han estat fent, i lògica-
ment donar la possibilitat de tindre uns pressupostos perquè 
continuen un tràmit parlamentari els últims d’este govern i 
els primers de la següent legislatura en un futur govern del 
Botànic, on calia uns pressupostos d’estes característiques 
que vetlen per la protecció dels drets socials, per una qüestió 
que m’agradaria ressaltar .

I és la manera en què vostés per fi han acabat en un deute 
també històric en la nostra comunitat, que era la descompen-
sació en inversions territorialitzades . Li he d’agrair moltíssim .

I els mitjans de comunicació, llàstima que no hagen tret un 
titular d’eixes característiques, del molt que han aplaudit que 
per primera vegada hi haja un govern que ha fet digne el pes 
poblacional que tenim en el nostre territorial per a adequar-
lo a les inversions que se contemplen .

Són polítiques que consoliden drets en educació, en políti-
ques inclusives, en sanitat, en política de vivenda…

(Ocupa la presidència la vicepresidenta senyora María Sabina 
Escrig Monzó)

La senyora vicepresidenta:

Diputada, un segon .

La senyora Mollà Herrera:

Sí, a mi no me molesta .

La senyora vicepresidenta:

Però a mi sí .

La senyora Mollà Herrera:

Gràcies .

La senyora vicepresidenta:

Pregaria una miqueta de silenci .

Gràcies .

La senyora Mollà Herrera:

Però fan una altra cosa, i és que oferixen oportunitats, i ahí 
voldria destacar l’aposta també per les polítiques industrials 
i els nous jaciments d’ocupació que vostés augmenten en els 
seus pressupostos .

I això definix un rumb on hi ha un govern preocupat per les 
persones vulnerables, però no simplement per la protecció de 
les persones vulnerables, sinó l’aprofitament de polítiques que 
oferixquen oportunitats per a eixir d’eixes situacions de vulne-
rabilitat . Per a mi és un disseny de pressupostos molt bo .

Alguns diuen que «esto es el cuento de la lechera» . Doncs, 
miren, jo no sé si se senten orgullosos del «cuento» que ha 
significat el bloqueig del dèficit, de l’augment de la possibili-
tat de tindre més dèficit a totes les comunitats autònomes i 
el molt que això repercutirà en els interessos de la ciutada-
nia en general .

Ni tan sols és una cosa de càstig als valencians i valencia-
nes, que ja estem aprimats, sinó a tot el conjunt dels ciuta-
dans d’Espanya, «esta grande» . I per tant, eixe «cuento» 
m’agradaria saber si se senten orgullosos, que no sé si és de la 
«lechera» o d’altres .

O dir «bochorno» a uns pressupostos que nosaltres… Mire, jo 
vaig viure un «bochorno», vaig viure este «bochorno» . Miren, 
«Fabra cuadra las cuentas con mil millones extra, sin el aval 
de Montoro» . Açò sí que va ser un «bochorno» . Perquè van 
comptabilitzar el fons de competitivitat, que no va incloure…

Perquè açò era novembre del 2014 . I després presentava els 
seus comptes Rajoy i no incloïa esta partida . Perquè Montoro 
els havia dit a Fabra i a Moragues que «nanay de la China», 
eh? I encara així, els 1 .057 milions d’euros els van vostés, el 
Partit Popular, clavar en calçador en uns pressupostos .

Però, saben quan ho van fer? Quan era any electoral, en uns 
pressupostos per a any electoral . Se van oblidar els anys 
anteriors, que també havia governat Rajoy . No quan gover-
nava Zapatero, que sí que ho van fer . Però després entrà 
Rajoy i vostés se van oblidar de reivindicar que hi haguera la 
bestreta del fons de competitivitat .

El va rescatar el senyor Moragues l’últim any, per a eixos 
pressupostos d’any electoral, i el van clavar sense que esti-
gueren en els pressupostos generals de l’estat . I nosaltres, 
des del minut un, este govern ha dit que els 1 .300 milions 
d’euros reivindicatius van a estar ahí, li pese a qui li pese . I 
fins que no hi haja un govern que…

La senyora vicepresidenta:

Diputada .

La senyora Mollà Herrera:

… modifique el sistema de finançament autonòmic. I no ho 
hem fet en perspectiva electoral, ho hem fet des del minut 
un, i no mos hem amagat. Açò és tindre les cartes… En el 
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pòquer no ens aniria bé, ni en el mus . Però nosaltres no hem 
amagat les cartes, les hem ensenyat totes .

Igual que ensenyem totes, quan nosaltres oferim serveis 
que s’han oferit i que s’han pagat i que han de tindre eixa 
compensació per part del govern de l’estat . I si nosaltres 
estem pagant més del 50% de la llei de la dependència, que és 
el que estem sufragant, però hauríem de pagar el 50, doncs el 
govern de l’estat ha de posar el seu 50%, que mai ho ha fet el 
govern del Partit Popular .

I nosaltres hem pagat la sanitat als ciutadans desplaçats a 
altres comunitats autònomes o d’altres països, i ho hem pagat 
i han tingut sanitat, per cert, una sanitat pública, de qualitat i 
gràcies a este govern que puja tantíssim els pressupostos per 
a sanitat . Ho hem pagat, i ha de tindre eixa compensació i la 
pressupostem .

Igual que l’IVA, igual que altres deutes que l’estat té amb 
la Comunitat Valenciana, que no són ficticis, que són reals. 
Perquè el sistema de protecció per a eixos drets estan garan-
tits, perquè hi ha un govern que decidix garantir-los, li pese a 
qui li pese .

I això està en els comptes, escolte, sense amagar res . Per 
això, vostés, com el primer any van ser tan atrevits de voler 
estovar tant el tema de pressupostos ficticis... I no és que no 
ha passat res, és que els valencians i valencianes estan molt 
millor que quan governaven vostés .

És que l’economia valenciana va molt millor . És que nosal-
tres baixem el mes d’octubre l’atur, quan en altres comunitats 
puja . Vull dir, és que els índexs de vida estan en la Comunitat 
Valenciana, amb polítiques del Botànic, molt millor, i la gent 
està molt més tranquil·la . I les empreses estan molt més 
tranquil·les . 

Perquè, escolte, la CEV ha dit el que ha dit . Segurament si a 
la CEV li preguntes si preferix un govern en el qual «hay que 
pasar servilletitas anotadas o pasar sobrecitos para conse-
guir contratos», o competir des de la professionalitat empre-
sarial, doncs segurament li dirà al Partit Popular que prefe-
rix competir des de la competitivitat i des del bon fer dels 
empresaris, y no «pasando las mordiditas o los sobrecitos» .

Segurament . I per això, l’economia va millor, perquè hi ha 
un govern que genera confiança en l’economia (veus) i en les 
possibilitats d’oferir oportunitats a esta terra, i confiança als 
ciutadans i ciutadanes que tenen un govern que els protegix, 
li pese a qui li pese .

 I eixe és el problema, que a vostés els pesa molt, els pesa 
molt estar en l’oposició . Però, sense cap dubte, senyor Soler, 
continuaran en l’oposició. Els últims pressupostos d’este 
primer Botànic i els primers del segon Botànic reeditat, més 
fort que mai .

Gràcies .

La senyora vicepresidenta:

Moltes gràcies . (Veus)

Anem a vore . . . Ja? Però directament no . Vaja, jo considere 
que no . (Veus) No . (Remors i veus)

El senyor Muñoz Lladró:

¿Puedo empezar?

La senyora vicepresidenta:

Yo creo que sí . (Veus) No, que no, que no .

El senyor Ibáñez Bordonau: 

¿Que no por qué?

La senyora vicepresidenta:

Porque no, porque no lo he visto . . . (Veus) Ella argumenta . 
Ha fet els arguments que ha considerat en el pressupost de 
2019, i ja està . (Veus) No, «replicando al PP», no . Ho ha expli-
cat perfectament . Ella va darrere de vostés, si ella tenia 
preparada eixa intervenció, quina culpa té? Jo ho entenc 
aixina. És que ací al final tenim la pell molt fina, eh? (Veus) 
Massa fina.

No n’hi ha . No . No . No, porque cuando han empezado uste-
des otra vez a hablar, iba a pedir que se callaran, por eso . 
Hombre, que no . Que ací la pell està sempre . . . Tenim la pell 
molt fina, segons qui parle. Segons qui parle, la pell sempre 
és molt fina, sempre és molt fina. Que no vaig a donar-los 
el torn . Huit minuts per al portaveu del Grup Parlamentari 
Socialista, per a la seua intervenció .

El senyor Muñoz Lladró:

Gràcies, senyora vicepresidenta .

Bueno, yo voy a intentar hacer un poco un análisis de estos 
presupuestos, pero evidentemente los voy a tener que poner 
en relación a presupuestos anteriores .

Espero que se me permita por parte de los miembros de esta 
comisión hacer este tipo de reflexiones, porque, como dice 
la presidenta, la vicepresidenta en este caso, es cierto que 
en demasiadas ocasiones parece que tenemos que tener 
acotado de lo que podemos y de lo que no podemos hablar .

En cualquier caso, le agradezco, señor conseller, compare-
cer hoy ante esta comisión, a todo el equipo que tiene ahí 
atrás, que le ha ayudado a confeccionar el presupuesto de la 
Generalitat valenciana para el año 2019…

Si pudiera mantener el mismo respeto que hemos tenido 
todos con el Partido Popular, se agradecería, fundamen-
talmente para intentar concentrarnos en lo que decimos . 
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Gracias, muchas gracias .

Bueno, siempre es cierto que, cuando vienen los presupues-
tos a esta cámara, se tienen muchas expectativas y se le da 
la importancia que merece el presupuesto, porque al final 
la política fundamentalmente es asignación de recursos . Y 
en la asignación de recursos se ven las prioridades de los 
gobiernos .

Yo quiero hacer una intervención fundamentándome en lo 
que se ha ido haciendo en la Generalitat valenciana en los 
últimos años y poniendo en valor, o al menos explicando 
qué es lo que está haciendo este Consell . Y espero que esto 
o esta línea argumentativa sea respetada y no se entienda 
como una agresión contra nadie, ni contra ningún grupo 
parlamentario .

Vamos a decir primero que, contextualizando económi-
camente la situación de la Comunidad Valenciana, pode-
mos decir una buena noticia, que es que la previsión es que 
la Comunidad Valenciana va a crecer un punto más que la 
media española .

Por tanto, es cierto que es fruto del trabajo de empresa-
rios y de trabajadores, pero que la estabilidad política que 
este Consell ha instaurado en la Comunidad Valenciana ha 
ayudado a que la economía se pueda desarrollar con normali-
dad . Vemos otros territorios que lamentablemente no es así .

Pero la estabilidad política y la normalidad política, y en defi-
nitiva hacer política para personas normales y para empre-
sarios normales y para actores y agentes que quieren desa-
rrollar con honestidad su proyecto de vida y su proyecto 
empresarial, pues es revolucionario en la Comunidad 
Valenciana, porque en otros tiempos no ha sido así .

Vamos a decir en primer lugar que no sé si esto es, como se 
decía, un «cuento de la lechera», o lo que es, pero mire: este 
Consell ha consolidado y ha expandido derechos, y de esto 
pueden dar prueba de ello 454 .000 familias que actualmente 
no tienen que pagar libros de texto .

Lo pueden decir 120 .000 personas que actualmente tienen 
acceso a la renta valenciana de inclusión y que por tanto 
permite que nadie se quede atrás . Usted ha hecho referencia, 
desde el punto de vista de la sección de Presidencia, a una 
cuestión que se demuestra claramente cuál es la vocación de 
este Consell, que es una vocación claramente municipalista .

Usted hablaba del fondo de cooperación municipal . Si se me 
permite en esta comisión, voy a hacer una comparativa con 
lo que ocurría anteriormente . El fondo de cooperación muni-
cipal, con consells que no eran el del Botànic, tenía un presu-
puesto de cero euros .

Actualmente, una vez más, este año se vuelve a incluir 40 
millones de euros . La lucha contra la despoblación, el plan de 
ayuda a los municipios con emergencia financiera. Fíjese, el 
Consell del Botànic hace esto . Anteriormente lo que se hacía 
era la aplicación de la ley de estabilidad presupuestaria y 
racionalización, que lo que hacía era que el superávit… 

Disculpe, señor Castelló, es muy complicado hablar con usted 
hablando. Si también profiere palabras de ese estilo en esta 
comisión, pues bueno. En fin, yo sinceramente, me intentaré 

centrar… Es muy complicado, señor Castelló, (veus) hablar 
con usted… No, es que es imposible, es imposible. (Veus)

La senyora vicepresidenta:

Vamos a ver .

El senyor Muñoz Lladró:

Es imposible hablar .

La senyora vicepresidenta:

Señor Castelló, venga . (Veus)

La senyora vicepresidenta:

Va. Pero es que es verdad…  (Veus) Vamos . Señor Castelló, 
si tiene que decir algo… (Se senten unes veus que diuen: «Lo 
hemos escuchado todos.» «¿Y qué palabras he dicho?»)

Bueno va, señor Castelló, por favor, ya .

Señor diputado, continue . (Veus) Señor Castelló .

El senyor Muñoz Lladró:

Bueno, como iba diciendo, nos encontrábamos en una situa-
ción en la que, si ahora se está invirtiendo en los municipios –
fundamentalmente porque sabemos que desde los municipios 
es de donde se prestan los servicios públicos fundamentales y 
los que tienen mayor proximidad a la ciudadanía–, en anterio-
res gobiernos lo que ocurría era que a través de la ley a la que 
me he referido anteriormente, utilizaban el superávit de los 
ayuntamientos como manera para cuadrar martilleando las 
cuentas públicas del Gobierno de España frente a Europa.

Actualmente, se invierte en los ayuntamientos, ya se ha 
aludido, mediante los municipios turísticos, la xarxa de ciutats 
de la innovació, y también la importancia que está teniendo la 
agencia valenciana de respuesta a las emergencias frente a 
lo que nos encontrábamos anteriormente . Que otra vez más 
vuelvo a recordar aquel famoso cartel del fuego que hoy está 
siendo investigado por la justicia .

Si hablamos de turismo, usted ya lo ha dicho, se está poten-
ciando uno de los sectores productivos más importantes que 
hay en la Comunidad Valenciana a través de la mejora de 
infraestructuras turísticas, a través del incremento del perso-
nal y, como decía usted, incluyendo una partida presupuesta-
ria para que Aerocas pueda gestionar directamente el aero-
puerto del abuelito . Que no está de más recordarlo, porque 
parece que lo que ha pasado hace unos cuantos años, pues 
ya no pesa como una losa para las cuentas públicas y para la 
gestión que hacen ustedes desde La Generalitat .
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Pero si hay un sitio, una sección donde creo que se nota la dife-
rencia es en hacienda . Usted ha aludido al Instituto Valenciano 
de Finanzas . Aquí ha venido el director del Instituto 
Valenciano de Finanzas a decirnos claramente que, durante los 
gobiernos del Partido Popular, lo que era esa institución funda-
mental para los valencianos era una conselleria en B que se 
dedicaba a pagar todo lo que hacía el Partido Popular .

Sin ningún tipo de rentabilidad económica, sin ningún tipo de 
perspectiva de potenciar el crecimiento económico valen-
ciano, sino únicamente para pagar los caprichos de otros 
consells . Y se convirtió en una especia de papelera que ha 
tenido que rescatar este Consell .

Ustedes han cambiado totalmente la visión del Instituto 
Valenciano de Finanzas, lo han convertido en una institución 
con esa mirada social que ayuda a emprendedores, que ayuda 
a empresas y que, en definitiva, a lo que ayuda es a mejo-
rar y a utilizar todas las potencialidades de la Comunidad 
Valenciana .

Pero, fíjese, si hay algo claramente donde se ve la gestión 
de este Consell del Botànic es en la sociedad de proyectos 
temáticos . A mí lo que me abochorna es que hayamos dilapi-
dado aproximadamente trescientos millones de euros en una 
Ciudad de la Luz que luego la Comisión Europea nos acabó 
diciendo que vulneraba el derecho de la competencia .

Con lo que, si era poco increíble que se gastara ese dinero 
público en una infraestructura para hacer obras y películas, 
que al final la Unión Europea nos acabara diciendo que es que 
encima no podíamos utilizarlo ni para el fin ni para el objeto 
para el que se estaba construyendo .

Ustedes incluyen una partida presupuestaria de diez millo-
nes de euros para hacer precisamente de la Ciudad de la Luz 
ese distrito digital tan necesario en la ciudad de Alicante 
para aprovechar las potencialidades y hacer de Alicante una 
ciudad vanguardia en el ámbito de la innovación .

Ustedes luchan contra el fraude . Antes teníamos amnis-
tías fiscales. Ustedes, que se ha eludido la recaudación de 
impuestos y esto hay que dejarlo muy claro, ustedes proba-
blemente recauden muy bien los impuestos y eso es positivo 
para todos los valencianos .

Y ustedes han subido los impuestos, los han subido . Los han 
subido para 50 .000 valencianos que tienen la obligación de 
contribuir a mantener los servicios públicos fundamentales. 
Pero también han bajado los impuestos a 1 .450 .000 valencianos 
que necesitan pagar menos impuestos, fundamentalmente para 
tener proyectos de vida y desarrollar su futuro con esperanza .

En definitiva, unas cuentas honradas, honestas, un Botànic 
Titànic que, como recordaba hoy un compañero mío, llega 
a buen puerto . Y que estamos seguros que estas no son las 
últimas cuentas de la primera legislatura de este acord del 
Botànic, sino que son las primeras de la segunda legislatura 
que vendrá en el año 2019 .

Muchas gracias, señor conseller.

(Ocupa la presidència el president senyor Jorge Bellver Casaña)

El senyor president:

Gràcies, senyor Muñoz .

Doncs ara, per a intentar contestar a les preguntes que li han 
fet els grups parlamentaris, per un temps màxim de quinze 
minuts, senyor conseller .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Molt bé .

Moltíssimes gràcies .

En primer lloc vull agrair a tots els grups parlamentaris les 
seues intervencions . I m’agradaria, si em permeten vostés, 
fer dos blocs . Un, per a respondre a les preguntes que són 
les d’esta compareixença, que és sobre dos conselleries . 
Però, evidentment no vull defugir ni de lluny el debat sobre 
els pressupostos generals, sobre el total dels pressupostos . 
Encara que tindrem possibilitat de fer-ho en el debat sobre 
l’esmena a la totalitat .

Per tant, senyor David de Miguel, comence per vosté, perquè 
vosté a banda de les consideracions generals ha fet conside-
racions concretes . La primera consideració és que, faça el que 
faça, que per cert a estes hores del dia no sé el que ha passat, 
si el Tribunal Suprem ja ho ha dit o no ha dit . Per tant, suposem 
escenari a, escenari b . Escenari a, tot queda com està . Escenari b, 
a efectes de rendibilitat financera també està com està, perquè 
o paga un o paga un altre . És a dir, o paga és efectes zero .

Exactament no és efecte zero, senyor David de Miguel . 
L’embolic que es muntarà des del punt de vista de la gestió 
que es va a fer serà molt gran . La ministra ja ha dit que ens 
va a ajudar en qualsevol cas, perquè clar, és una decisió del 
Tribunal Suprem, no és una decisió del govern . I un Tribunal 
Suprem que, per cert, podia treballar amb més rigor, tot siga 
dit de pas, no? 

Bé, tant la ministra com un servidor estem en condicions 
d’assegurar que la hisenda valenciana no quedarà afec-
tada pel canvi de rumb que ha plantejat el Tribunal Suprem . 
Però això sí, caldrà reforçar els efectius humans i tècnics de 
l’Agència Tributària Valenciana, de l’IVAT, perquè tot i que no 
n’hi ha minva d’ingressos, el que sí que n’hi haurà és –insis-
tisc– una gran complexitat de gestió .

Per això és important aclarir algunes coses . Nosaltres volem 
consolidar l’IVAT, volem consolidar l’Agència Tributària 
Valenciana, vore una agència, una autèntica Agència 
Tributària Valenciana amb totes les possibilitats personals i 
tècniques .

Saben vostés com va arribar l’IVAT a nosaltres? Primer era 
una línia amb una llei d’acompanyament . Agafàrem eixa línia 
i creàrem l’Agència Tributària Valenciana, primera qües-
tió . No estava creada, només que era una línia en la llei 
d’acompanyament .

Segon lloc, vàrem fer una cosa que era la nostra obli-
gació com a administració seriosa i és que gestió tribu-
tària no pot estar feta, administrada, per interins . Interins 
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desnaturalitzats . No interins d’estos que estan esperant unes 
oposicions per omplir un buit temporal . No, no, interins que 
estaven vint anys .

Vostés saben què és la figura de l’interí des del punt de vista 
d’estar sotmesos a les directius del polític? Què important és 
en totes les àrees fer desaparèixer els interins, però sobretot 
en l’IVAT . Sobretot en l’agència tributària on és una faena de 
funcionaris .

Per tant, vàrem fer un treball dolorós, molt dolorós en 
allò personal, però molt necessari des del punt de vista de 
l’administració que és prescindir dels interins i començar a 
plantejar OPE contundents . Tres, en concret, 12 persones, 
12 funcionaris, 18 funcionaris que estaran entrant este mes, 
perquè açò és de l’OPE del 2016 . I a principis de l’any que ve 
segurament entraran 25 persones més de l’OPE del 2017 .

Això, això és treballar seriosament per l’administració i pels 
interessos generals dels valencians . I no treballar amb un 
personal que no té cap força per fer valdre la seua neutralitat 
i la seua acció com a administradors d’allò públic, com són els 
interins en general i, en concret, ahí .

Per tant, la primera resposta sobre l’IVAT, nosaltres volem 
enfortir l’IVAT, però volem fer-ho de la manera que toca, 
amb funcionaris, amb funcionaris amb tots els ets i tots els 
uts, amb tots els drets d’un funcionari per a fer-se respec-
tar i respectar davant la ciutadania. Primera qüestió impor-
tant. Segona qüestió important, del tema dels cinc milions 
que vosté també ha plantejat, senyor De Miguel, respecte del 
model econòmic que passen de deu a cinc milions .

És que eixos cinc milions s’han transformat en transferència 
de capital a l’IVF per a poder fer la política que alguna vegada 
hem plantejat també ací, en seu parlamentària, sobre què 
poder fer amb els interessos, cobrar quan són accions gover-
namentals que volen buscar segments de la societat que 
tinguen la necessitat de ser ajudats. Per tant, finançant els 
interessos perquè no ens costen cars . Per tant, és un movi-
ment de diners .

Sector públic instrumental. Mare de Déu, sector públic 
instrumental . Senyors i senyores, la cova de lladres que 
era el sector públic instrumental històricament! De què 
estem parlant, senyores i senyors? Amb unes fusiones que 
varen fer, perquè el senyor Montoro va obligar, que van 
fer que s’ajuntaren en una mateixa entitat activitats total-
ment disperses, fent el mateix, cobrant diferent, amb conve-
nis col·lectius diferents . Un autèntic monstre que ens està 
costant Déu i ajuda posar una miqueta d’ordre . Déu i ajuda .

Però aixina i tot, senyor De Miguel, he de dir-li que el sector 
públic instrumental ha arribat a ser el 22% de La Generalitat. 
I en este moment és l’11% . I sap on anem nosaltres? A 
mantindre, crear si és necessari el que siga i fer desaparèi-
xer, evidentment, per a tindre les entitats que toquen, les que 
calen, les que siguen necessàries, les que doten de flexibilitat 
la gestió . Ni una més ni una menys .

No és una qüestió de quantitat, és una qüestió de funciona-
litat i de qualitat . I per tant, Ferrocarrils de La Generalitat no 
podrà desaparèixer mai de la vida, òbviament . I qui diu això 
diu tantes altres activitats que són necessàries . Ferrocarrils 
de La Generalitat, per exemple, amb la Llei de seguretat 

ferroviària, haurà de ser dotada de més recursos, per exem-
ple . Per tant, augmentarà els pressupost de Ferrocarrils de La 
Generalitat, òbviament .

És que no és un problema de blanc o negre, no és un 
problema de més o menys, és un problema que el sector 
públic instrumental ha de ser definit, estructurat, amb un 
perfil que haja de vore per a allò que servix, una eina de flexi-
bilitat per a la gestió dels ingressos públics valencians, cosa 
que l’administració general no té . Del 22 a l’11, senyor De 
Miguel, per cent . Ha caigut moltíssim en termes relatius .

De l’Agència Tributària Valenciana ja he dit el que li volia dir . 
S’ha incrementat en funcionaris, no en interins . En funciona-
ris . I amb les OPE continuarà incrementant-se .

Respecte del tema de les fons de despoblació, he de dir que 
el dia 26 d’octubre, si no estic equivocat, va haver una reunió 
en La Generalitat amb 134 municipis de l’interior en la qual 
es van fixar ja la lògica de distribució dels diners. I per tant, 
en este moment s’està tramitant . No es podia tramitar abans 
perquè eixa reunió era imprescindible . No anava a fer-se per 
imposició de La Generalitat . Havia de ser amb diàleg, com ens 
agrada a nosaltres, amb diàleg en este cas amb altres admi-
nistracions . Per tant, el tema està en tramitació .

Continuem en coses de la conselleria . Que té, per exemple, 
l’impost del gasoil . Senyor Ibáñez, sí que m’he llegit la llei . 
Però, sap el que diu la llei? Doncs, que s’han de llegir tots els 
apartats de la llei . Per exemple, una cosa que no ha llegit i per 
això ha alçat la veu tant, és perquè no sap que la concreció 
dels ingressos es fa a l’any següent de quan tens el rèdit.

I, per tant, el que veiem ficat en el pressupost del 2019 per a 
ser ingressos de La Generalitat són rèdits de l’any 2018, on la 
legislació encara no havia canviat . Per tant, les coses, en lloc 
d’alçar la veu, senyor Ibáñez, el que ha de fer és llegir més . 
Perquè si no llig més, potser que com més alce la veu, pitjor 
per a vosté .

Açò és important, eh? És important perquè si no és que 
estem estupefactes, no? És a dir, açò . . . Expectatives, bé . I ara 
anem al bonic, perquè vostés volen avançar avui el debat 
sobre l’esmena a la totalitat dels pressupostos . Anem . No n’hi 
ha cap de problema . Mai de la vida este conseller ha estat tan 
tranquil respecte del pressupost d’ingressos com enguany . 
Fixeu-vos-en, mai com ara! Mai com ara!

Miren vostés, quan nosaltres . . . I a més és que es repetixen, 
tots els anys diuen el mateix, que són ficticis, ficticis i ficticis 
i ficticis. La paraula més repetida pels portaveus econòmics 
i financers del Partit Popular o de Ciudadanos. La paraula 
ficticis. Se’n recorden vostés tantes vegades que ho han dit? 
Enguany també . Enguany també .

Però, què ha passat enguany? Què hi ha de diferent enguany 
respecte dels altres anys? Estan els 1 .325 milions reivindi-
catius . Marca de la casa . Estiga Rajoy o estiga Sánchez, el 
govern del Botànic demana 1 .325 milions . 

Algú deia que perquè estava Sánchez no anàvem a ser reivin-
dicatius, doncs, mira, els fets li diuen el contrari, 1 .325 
milions; 1 .325 milions reivindicatius que sí és veritat que 
acabaren ser ficticis perquè el senyor Rajoy durant tot l’any 
en curs no va fer cap gest al respecte, sabedors que n’érem 
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la comunitat autonòmica mitjor finançada d’Espanya (veus), i 
que per a fer el mateix…

El senyor president:

Senyories, per favor . 

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

¿Puc continuar, president?

El senyor president:

Pot continuar, senyor conseller . 

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

…per a fer el mateix, el mateix perquè tenen les mateixes 
obligacions constitucionals, nosaltres tenim per exemple 
500 euros menys que Galícia, i em vaig sentir en el Consejo 
de Política Fiscal y Financiera per part del conselleiro gallego, 
que ¡també cal tindre barra!,  dir, «¿usted por qué se preo-
cupa de pasar del 0,1% al 0,3% en el sostre de dèficit»; i jo dic, 
senyor conselleiro, perquè si jo tinguera els ingressos que té 
vosté per càpita segurament estaria pensant en altres coses 
i no en preocupar-me pel sostre de dèficit. És una actitud 
d’una insolència intel·lectual no vore al del costat, jo no me 
puc (rient) comparar amb Galícia; Galícia ingressa 500 euros 
més que jo, que nosaltres, que La Generalitat, però, perdó, i 
gasta ¡molt més que jo! 

Per tant, si tu vols acostar-te a la mitjana, o com a mínim a 
Galícia, hauràs de créixer més que Galícia . Quan em diuen, 
«tu has fet un creixement tres vegades el de Galícia»; jo dic, 
sí, i així i tot no arribaré a Galícia . 

Jo amb qui he de comparar-me és amb les comunitats autò-
nomes de l’eix del Mediterrani perquè són les que estan mal 
finançades, com per exemple Balears. (Veus)

El senyor president:

Per favor, anem a deixar acabar al conseller, li queden 2 
minuts i 50 segons, per favor . 

Senyora Parra, per favor . 

Conseller, quan vullga pot continuar . 

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

A mi que em comparen amb Balears que tenen problemes 
similars a mi, per exemple que ha augmentat el pressupost un 

8,9% . ¡Ah caram! ¡8,9%! La comparació ja no és tan forçada, 
¿eh?, ¡8,9%! Nosaltres un 8,9% sobre tindre encara pitjor 
finançament i un nivell de despesa per sota d’ells. 

Perquè els increments relatius, i això és bastant elemental, 
els increments relatius si són uniformes són injustos perquè 
mai no són equitatius, perquè es partixen de bases diferents, 
i si tu tens una despesa de 100 i puges un 3% doncs ja sabem 
al que porta; però si tu tens 50, 50, i puges el 3%, realment 
l’increment divergix en lloc de convergir . 

I jo el que vullc és convergir amb la mitjana perquè tenim 
tot el dret, perquè els valencians tenen tot el dret, perquè 
paguen els seus impostos, i perquè no tenen per què supor-
tar esta situació de discriminació que, per cert, vullc recor-
dar, encara que no li agrade al Partit Popular, que l’statu quo 
es fixa pel senyor Aznar i el senyor Zaplana en el 2002, i quan 
en el 2009 el senyor Rodríguez Zapatero vol canviar-lo va ser 
una allau d’insídies polítiques de les comunitats autònomes 
del Partit Popular, inclús del Partit Popular valencià perquè 
(rient) el gest que havia tingut amb l’eix del Mediterrani 
d’augmentar un 4% era excessiu, ¡excessiu! 

Que això ho diguera el PP de Galícia que segueix amb esta 
insolència intel·lectual, val; però que ho diguera també el PP 
valencià és d’un masoquisme, d’una autoflagelació, d’un anar 
contra els interessos dels valencians que no tinc capacitat de 
qualificar-lo. 

I això és el que va passar en l’any 2009, i per tant nosaltres 
volem que això no torne a passar, i per tant reivindicarem, 
demanarem coses, més coses, però estes altres coses que 
demanem, senyories, tenen molt més substància documen-
tal que els 1.325 milions perquè no són ficticis d’entrada i no 
són sinó demandes de deutes que tenen el Govern d’Espanya 
amb nosaltres . 

Un ja l’ha reconegut, miren vostés, un ja l’han reconegut, que 
és, fiquem cometes, l’errada que va tindre Montoro de no 
pagar-nos en el 2017 un mes de l’IVA i que havia de tornar-
se en l’any 2021 però que volen compensar-ho en l’any 2019 
perquè han reconegut que això sense el canvi de sistema de 
finançament autonòmic doncs en algunes comunitats autò-
nomes com la nostra seria molt dur de passar . 

Una altra ja està reconeguda al 50%, que és el tema del que 
diu la llei, la marca la llei, i és que el 50% de la dependència 
ho faja l’estat i el 50% la comunitat autònoma . Bé, l’altre dia 
quan el president Puig va parlar amb el president Sánchez va 
dir que com a mínim el 25% . Bé, ja tenim el 50%, continuarem 
lluitant . 

I la tercera gran aportació nova té una base documen-
tal increïble, demanda ja fa dos anys pel govern de La 
Generalitat al senyor Rajoy i que no va fer ¡ni cas!, que és –
perquè ho ha dit el senyor Muñoz–, i és que (rient) n’hi ha una 
part del FOGA, ara el FOGA es paga, ¿eh?, que és el fons per 
a compensar l’assistència sanitària a espanyols no valencians, 
però que durant uns anys no es pagava, i no es volia pagar 
com si no s’haguera atés als madrilenys que van a Cullera, o 
que van a Gandia, o que van a Torrevella, ¡com si no! I resulta 
que, evidentment, se’ls va atendre com a qualsevol altre 
ciutadà, qualsevol valencià, perquè així ha de ser, però això 
costa diners, ¿o no? Això està en la llei .
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I, per tant, demanem que se’ns pague els serveis prestats als 
espanyols no valencians en un comunitat turística com és la 
nostra, turística i per tant amb una població transeunta, una 
població no residencial que necessita dels nostres sistemes 
sanitaris com poques, jo crec que és la que més relativament .

Moltes gràcies . 

El senyor president:

Gràcies, senyor conseller . 

¿Per a rèplica? Molt bé, doncs, senyor De Miguel, per un 
temps màxim de 3 minuts té la paraula . 

El senyor De Miguel Martínez:

Gracias . 

Voy a ser más breve .

Agradecerle, conseller, las dos respuestas que me ha dado, 
así que yo discrepo con usted que el tema de actos jurídicos 
documentados, que difiero que el Supremo sigue dándole 
vueltas al tema cuando creo que es un poco más senci-
llo, ¿no?, pero no solo supone un caos en la gestión sino es 
que usted, la conselleria de hacienda tendrá que devolver 
el dinero y ya veremos cuándo lo cobra de los bancos, es 
evidente que a medio plazo a lo mejor pues sí, será saldo cero 
porque lo que tenga que devolver lo recuperará, pero, bueno, 
yo no lo veo tan fácil como usted . 

Y, por otra parte, yo no había querido entrar –ya se lo he 
dicho en la primera intervención–, no quería entrar en el 
tema del debate en general de los presupuestos porque como 
soy el único tonto que no ha entrado –quiero decir–, porque 
hasta los grupos que le sustentan pues no han dejado pasar 
la oportunidad de vender las bondades de este presupuesto 
ficticio, lo digo yo también, sí que le quería hacer un comen-
tario, una puntualización . 

Usted está supertranquilo, ha dicho que este año es el que 
más tranquilo está, yo realmente le envidio, ¡vaya!, porque yo 
sinceramente, se lo digo muy en serio, yo en su situación no 
estaría nada tranquilo, es decir, no estaría nada tranquilo al 
inicio, ser conseller de hacienda no es una cosa, no es un tema 
baladí .

Pero lo que sí que me crea cierta sorpresa es que diga que 
ahora esta nueva reivindicación, porque los 1 .325 millo-
nes, pues, ¡oiga!, yo ya se los doy por (inintel·ligible) … es una 
marca de la casa y no se puede hacer nada, no, no se pueden 
quitar, sí que los va a quitar, pero que diga que esto ya, el 
resto, o sea hasta los dos mil y pico millones de este año está 
documentado y que tiene una base documental, ¡hombre!, yo 
sinceramente, base documental con el tema de la asistencia 
a los desplazados, que Rajoy no hizo ni caso, pues la ministra 
Carmen Montón creo que tampoco hizo ni caso y creo que la 
carta la envió ella, fue la que la envió y la que la recibió luego 
como ministra y tampoco hizo caso . 

Entonces, a mí me gustaría que si usted lo tiene todo tan 
documentado y tiene una base documental de que esa reivin-
dicación, esos fondos que han presupuestado los vamos a 
tener, pues yo le agradecería que nos dijera, «sí, sí, mire, aquí 
está, documentado y presupuestado para el año que viene en 
los presupuestos generales del estado», pero es que tampoco 
está, ni creo yo que esté porque si vamos a aprobar los presu-
puestos ya me dirá en qué quedan todas estas partidas . 

Entonces, ya le digo, si usted está tranquilo pues, mire, yo 
también me quedo más tranquilo, ¿no?, pero yo no lo veo 
claro . Y por eso me gustaría, lejos de acusarnos de que no 
queremos, tal, discriminados y demás que, ¡oiga!, todos aquí 
presentes, PP, Ciudadanos, yo, todos queremos lo mejor para 
los valencianos, pero es que con estas cuentas sinceramente 
no creo que lo vayan a conseguir . 

Por eso le digo que usted tiene la base documental para 
asegurarnos cien por cien  que se van a cumplir esos ingresos 
pues que nos los traigan . 

Gracias .

El senyor president:

Senyor Woodward, per part del Grup Parlamentari de 
Ciudadanos, per un temps màxim de 5 minuts té la paraula . 

El senyor Woodward Poch:

Bien, yo le agradezco las respuestas pero no la contestación, 
o su segunda intervención, porque yo me he quedado prác-
ticamente con todas las preguntas que le hecho esperando 
contestación, como siempre ocurre en el pleno cuando le 
hacemos preguntas . 

Vamos a ver, era normal que no iba a cambiar los 1 .325 millo-
nes de euros –como ya ha dicho mi compañero David de 
Miguel–, pero me ha extrañado lo que dice que está –y se lo 
ha remarcado también–, pues parece que lo vuelvo a repetir 
(algú tus), que está completamente tranquilo . 

Creo que la ley de dependencia no es del 2018 ni del 2019, 
era del 2009, en el 2009 ya exigía ese 50%, no entiendo yo 
por qué en el presupuesto del 2016, 2017 y 2018 no lo inclu-
yeron en este momento . Entonces, más o menos es lo que 
ayer, ya no en el tema de dependencia, pero ayer la porta-
voz de Compromís en la comparecencia del conseller Climent 
le echaba la culpa a usted de la falta de ejecución de su 
presupuesto, y creo que a partir del 1 de enero el resto de 
sus compañeros y compañeras le echarán también la culpa 
a usted porque –ya le digo– no sé qué va a ocurrir con los 
ingresos por muy documentado que diga usted que tiene; de 
momento, ya ha dicho que el 25% de dependencia no, o he 
entendido yo eso, que va a seguir reivindicándolos como los 
1 .325 millones que sabemos que hasta el 2020 no vamos a 
tener un nuevo sistema de financiación, o sea que podemos 
seguir reivindicándolos porque no van a llegar .

Me gustaría saber cómo está, bueno, si me hubiera contes-
tado a las preguntas que le he hecho anteriormente, pero 
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me gustaría saber también, conforme ha dicho la vicepresi-
denta esta mañana, que a las preguntas de los ingresos que 
tiene presupuestado su conselleria, que si no llegan pues vere-
mos de dónde salen . Nosotros no nos podemos endeudar 
de momento, y me pregunto que quién va a pagar los platos 
rotos, ni cuento de la lechera ni nada, es una cuestión de que 
si las cifras están ahí y no se consiguen alguien va a dejar de 
ejecutar su presupuesto, y si es en el tema de dependencia 
pues, bueno, era muy complicado, y la señora vicepresidenta, 
al menos hasta el 31 de mayo, estará exigiéndoselo . 

Luego, me gustaría saber su opinión sobre la ley de acompa-
ñamiento en el tema del artículo 40 del anteproyecto que 
se ha eliminado y la disposición tercera adicional que se ha 
modificado, qué piensa usted con la noticia (algú tus) que 
hemos conocido de la eficiencia del hospital de Torrevieja, 
qué va a ocurrir si aquí en la modificación que han hecho en 
la ley de acompañamiento no habla nada de eficiencia sino 
que cuando revierta un servicio que se está prestando pues, 
bueno, atenderemos a lo que dice la normativa y punto, 
cuando el Consell Jurídic Consultiu les has hecho modificar 
y se han pasado –iba a decir por el forro, no lo diré– la reco-
mendación de tener un informe de viabilidad económica, 
como así parece que deberían ir . 

Me gustaría saber su opinión también sobre la Agencia 
Valenciana de Innovación, el proyecto estrella de este 
gobierno al principio de legislatura que sigue sin despegar y 
encima no se le dota de más presupuesto comparado con el 
año anterior, y sí por ejemplo el centro, el Ivace incrementa 
presupuestos, todos incrementan el presupuesto, la Sociedad 
Parques Temáticos con el famoso distrito digital que imagi-
naba yo que tendría que ir también con la Agencia Valenciana 
de Innovación y tampoco ha ido . 

Sí que es verdad que le voy a reconocer que es interesante el 
tema del inventario del patrimonio que por fin vamos a ver si 
va a estar, y lo de la lucha contra el fraude pues, bueno, todos 
los años lo estamos diciendo y no lo veo . 

Y, también, el tema de que se me ha tachado a mí de hablar 
del cuento de la lechera pero –ya lo ha adelantado el compa-
ñero Rubén Ibáñez– el tema, en las previsiones que hacen 
ya saben ustedes el tema de impuesto de sucesiones y dona-
ciones, cómo puede ser que aumentemos el presupuesto 
en partidas sin saber lo que va a ocurrir, y encima con más 
partida que el año anterior cuando no ha habido ninguna 
modificación para este año. Entonces, son temas que se ven 
ahí, el incremento de ingresos . 

Luego, el tema del FOGA, pues tampoco yo lo veo tan claro 
como usted lo ve de claro .

Y nadie ha hablado del tema del IVA, y lo ha sacado usted, 
y nosotros lo hemos dado como una cosa que sí que va a 
venir, pero es el único que lo ha remarcado aquí y nadie lo ha 
puesto en duda .

Muchas gracias . 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Woodward . 

Per part del Grup Parlamentari Podemos . . . No? Aleshores, 
per part del Grup Parlamentari Popular, senyor Rubén 
Ibáñez, per un temps màxim de cinc minuts .

El senyor Ibáñez Bordonau:

Gracias, presidente .

Bien, señor conseller, varias cosas . En primer lugar, usted dice 
que nos leamos las cosas . Nosotros nos las leemos todas . 
Entonces, explíqueme qué han hecho en la ley de acompa-
ñamiento que se han cargado el artículo que regula el tramo 
autonómico . Dígamelo . Explíquelo, explíquelo porque usted, 
en su memoria económica, en la suya, no en la mía, el tipo 
autonómico de hidrocarburos lo pone, pero en la ley de 
acompañamiento se lo carga . Bien, una más . Bien, una más, 
una más, no pasa nada . Sí, claro . Se debe quedar alucinado . 
Estoy seguro…, mire, el año pasado le advertí de que los 
presupuestos no se aprobarían en diciembre . El presupuesto 
del año pasado se acabó aprobando no sé si fue en junio o en 
julio . Esto lleva camino de lo mismo .

La firmeza de usted en las reivindicaciones le dura un 
ratito . ¿Sabe qué pasa? Que mire, cuando usted manda un 
plan de ajuste al ministerio de hacienda, este último es el 
de 26 de abril, ¿sabe lo que hace con su partida reivindi-
cativa? Que la pone a cero . Fije si le dura la reivindicación, 
señor conseller .

La partida tiene un presupuesto inicial aprobado de 1 .325 
y pone, «2018, previsión de cierre, 0»; y pone, «trimes-
tre primero, 0; trimestre segundo, 0; trimestre tercero, 
0 y, trimestre cuarto, 0» . Esto es lo que le dura a usted la 
reivindicación .

Lo que dura a usted la reivindicación es el gran engaño a 
los valencianos . Ustedes engañan a los valencianos y a sus 
socios, por supuesto, a los que les hacen creer que ponen una 
partida reivindicativa pero que a los tres meses, a los tres 
meses, –es que tardan tres meses– mandan a hacienda el 
plan de ajuste donde quitan los 1 .325 . ¡Vaya hombría, señor 
conseller, qué valiente es usted, ¿no?! ¡Vaya firmeza! ¡Vaya 
seriedad! ¡Que vaya aguante tiene usted con la reivindica-
ción! Le dura tres meses . Y los valencianos esperando que 
usted les pague .

Mientras usted hace esto, la 409 sube y sube y sube . Y sube 
exactamente como ya pronosticaba usted en su plan de 
ajuste . Pero, ¿no le parece que esto es vergonzoso, señor 
conseller? ¿No le parece que es vergonzoso? 

Segunda cuestión . Usted no me ha dicho nada de lo que dice 
la sindicatura y su aguante con la sindicatura . ¿Va a hacer 
usted caso a la recomendación de la sindicatura? Sabe que 
la sindicatura, gracias a la última reforma que hicimos, tiene 
potestad sancionadora y entre las sanciones que tiene a su 
alcance está no seguir las recomendaciones de la sindicatura . 
¿Va a asumir usted en primera persona la responsabilidad 
derivada de este incumplimiento de no seguir la recomenda-
ción de la sindicatura o lo va a extender a todo el Consell? ¿Va 
a seguir usted con la valentía o no, o la extenderá a todos los 
miembros del Consell? 
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La siguiente cuestión de la que no me ha hablado es de lo 
que le dice la abogacía sobre el convenio ya firmado de Air 
Nostrum . Usted ha hecho con Air Nostrum exactamente lo 
mismo que es un fraccionamiento de contrato, en este caso 
un fraccionamiento de convenio, que es de lo que le advierte 
la abogacía de La Generalitat . Y usted, además, no le ha dicho 
o les ha debido informar a sus socios, quizá porque estaban 
dando vueltas en los círculos, que había un convenio que no 
era para un año, que era para tres años, para tres años .

Después, la forma de hacer magia también se le demuestra 
y se descubre cuando usted vuelve a enviar el seguimiento 
del segundo trimestre del plan de ajuste, donde le dice usted 
al ministerio, le dice usted que «por las concesiones admi-
nistrativas derivadas del modelo de gestión sanitario imple-
mentado, de los 300 millones que había previstos, ya en el 
seguimiento del primer trimestre solo serán 182» . Caray, 
usted ya sabe que de los 300 que puso este año ya iban a 
ser solo 182 . Y este año, para el 2019 se empeña en volver 
a hacerlo . ¡Oiga, pero si ya lo ha dicho! ¡Si ya ha dicho que 
no van a ser esos! ¡Pero si lo ha dicho aquí por escrito! Igual 
usted dentro de la magia es que tiene un doble y hay un 
señor en la conselleria de hacienda y otro que le manda esto a 
hacienda . No lo sabemos . Pero todo es posible . De verdad .

Después hay una partida que me parece tremenda . Y si así 
lo ve el cien por cien botànic, es tremendo . Seguimos, se ha 
dicho antes, seguimos apostando por la accesibilidad de los 
edificios públicos. ¿Usted sabe cuánto había en el presu-
puesto actual de 2018 previsión para el 2019 en accesi-
bilidad? Diez millones de euros . ¿Sabe cuánto ha puesto 
el mago? 200 .000 euros . ¡Vaya apuesta, eh, vaya apuesta! 
Vamos, simplemente ha caído un 98% la partida, pero 
bueno… Bien, seguimos con la accesibilidad, desde luego.

Y, después, hay una cuestión, para finalizar, que me gustaría... 
–porque esta también es de magia– . Es la partida de incenti-
vos a la inversión para impulsar el cambio de modelo econó-
mico de la Comunidad Valenciana de cinco millones que tiene 
usted, donde los beneficiarios son las empresas independien-
temente de su figura política.

A partir de ahora, a las empresas hay que pedirles el carné 
político, para tener una subvención . Desde luego, esto sí que 
es un cambio de modelo de financiación y de modelo econó-
mico. A partir de ahora hay que pedir filiación política a 
las empresas para ser beneficiarios de una subvención del 
gobierno valenciano . ¡Qué mago es, señor Soler!

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Ibáñez .

Per part del Grup Parlamentari Compromís, senyora Mollà, 
per un temps màxim de cinc minuts .

La senyora Mollà Herrera:

Gràcies .

Senyor conseller, el primer que vaig a fer-li és una petició, 
una qüestió personal. Quan vosté vullga dir-li a algú si és o 
no valent espere que no gaste «¡vaya hombría!», utilitzant 
termes que (remors) són comentaris masclistes i d’una testos-
terona increïble . 

Però bé, al marge d’això, que és una petició que li faig perquè 
la veritat és que ofén molt, no?, quan a algú vols dir-li si és o 
no valent que diguen «¡vaya hombría!» com la significació de 
si se té valentia (se sent una veu que diu: «Léase el diccionario, 
léase el diccionario.») o no . Sí . . .,

El senyor president:

Senyories, per favor . . .

La senyora Mollà Herrera:

 . . .la RAE també sol ser bastant masclista . (Remors i rialles) A 
la millor els agradaria sumar-se a les campanyes que fem les 
dones perquè la RAE adapte al feminisme i a la igualtat les 
seues paraules .

El senyor president:

Senyora Mollà, per favor, ha demanat vosté i se li ha concedit 
torn de rèplica al conseller .

La senyora Mollà Herrera:

Això com una qüestió, diguérem, d’entrada, la petició perso-
nal que li faig a vosté, que espere que no gaste mai estos 
termes .

Mire, jo espere que vosté seguisca les recomanacions de la 
sindicatura, clar que sí . I, sobretot, i sobretot que vosté no 
haja de protagonitzar una multa de la Unió Europea que hem 
pagat tots els valencians i valencianes per amagar els comp-
tes . Espere que vosté no haja de protagonitzar, com a conse-
ller d’hisenda, una multa de 19 milions d’euros pagada per 
tots els valencians i valencianes per dedicar-se a amagar els 
comptes, cosa que advertia constantment la Sindicatura de 
Comptes .

Gràcies perquè sé per anticipat que vosté no ho farà això .

A mi m’agradaria que vosté entenguera la meua postura . I 
és resoldre el dubte de per què renunciar . És a dir, vosté ha 
comentat una cosa important . Diu, mire, hi ha hagut una 
reunió entre el president Sánchez i el president Puig, i el 
president Sánchez, d’entrada, ja ha dit que del 16%, no arriba, 
del que s’estava aportant fins ara de dependència s’arribarà 
segur al 25, no? No estem ni en el 2019, no estem ni en el 
2019. Jo, no sé si aquí algú renuncia a fer complir la llei. ¿Algú 
renuncia que un govern, a més, amb el color polític que va 
impulsar esta llei, i que va posar que era el 50% el que havia 
d’assumir el govern de l’estat i les comunitats autònomes, 
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faça complir la llei? Escolte, jo no renuncie . I no sóc del Partit 
Socialista i espere que vosté no renuncie . I com que sé que 
vosté no va a renunciar, per això se posa . Perquè si hem arri-
bat al 25, en res que estirem tots, ella caurà i molt de temps 
mos arribarà el 50%, que és el que diu la llei .

Mire, el tema de l’impost del gasoil, el tram autonòmic, ja no 
se pot tindre . . . Vull dir, el zasca que vosté ha arreat, doncs 
ara . . ., el zasca que vosté ha arreat a tots els de la comissió 
que, a la millor podíem haver dubtat, ara ja és increïble . Si u 
mira el pressupost de 2018, que hi ha 138 milions d’euros, i 
mira el del 2019, que és 24,5, sap que és pels últims mesos 
del 2018 que se fa el cobrament en 2019 . I per això apareixen 
24,5 i no 138, que és el que se recaptava any rere any .

Però, bé, escolte, que això de llegir ha sigut una bona reco-
manació que vosté ha fet a tots els membres d’esta comissió i 
que jo l’he aprés i li volia replicar que jo tendixc a escoltar-lo i 
intentar llegir també .

I acabe diguent-li el tema, però ja que se m’ha oblidat abans, 
i m’apetix parlar d’açò . Mire, jo, durant molt de temps que he 
tractat estos pressupostos anteriors del govern del Partit 
Popular, els vaig dir «els pressupostos bingueros» . Sap, 
tots els anys hi havia deduccions d’impostos, bonificacions, 
rebaixes impositives al joc, eh?, sobretot al bingo, etcètera, 
etcètera, no? I aquí va tindre, el sector del joc, una permissivi-
tat fiscal amb un govern completament aliat que qualsevol va 
al Diari de Sessions, qualsevol va al Diari de Sessions de cada un 
dels pressupostos que jo vaig tractar amb el govern del Partit 
Popular, i tots els anys hi havien reduccions impositives al joc, 
tots els anys . I jo per això els deia «los presupuestos bingue-
ros», perquè sempre venien .

I este any, nosaltres vam tindre un debat molt interessant . I 
hi ha grups que van tindre una capacitat d’escoltar el lobby 
del joc perquè deien que era un govern que posava les coses 
en el seu lloc, que posava les coses en el seu lloc, i que no hi 
havia un sector econòmic com este, que damunt està lligat a 
moltes preocupacions que deuríem tindre tots i no prendre-
ho com que fa riure, eh?, els milers i milers de joves que estan 
caent en la ludopatia, val?, i mos ho prenem aquí com que fa 
riure, eh?, com que fa riure, mos van criticar a este govern 
per posar el sector del joc en el seu lloc . I, lògicament, recap-
tar més diners . Doncs sí, doncs sí, recaptar més diners, doncs 
sí, en l’impost al joc, doncs sí, perquè mentre a algú li dona-
ven via lliure per a no haver de pagar impostos i aprofundir 
en el seu negoci implicant milers i milers de joves caiguts en 
la ludopatia, alguns posem els sectors en el lloc que corres-
pon, entre ells, a pagar impostos . I clar que sí, ben orgullosos 
que anem a recaptar més de l’impost al joc. Per fi no tenim 
un pressupost «binguero»; tenim un pressupost del botà-
nic, social, d’oportunitats, de drets i de tots els valencians i 
valencianes .

Gràcies .

El senyor president:

Sí, sí, señor Ibáñez, ¿por qué pide la palabra? 

El senyor Ibáñez Bordonau:

Lógicamente para réplica (remors) porque en la última parte 
de su exposición se ha dedicado a mi persona nuevamente 
con el tema del juego .

El senyor president:

Yo, señor Ibáñez, no… 

El senyor Ibáñez Bordonau:

No .

El senyor president:

Vamos a ver, yo…, vamos, que he estado…

El senyor Ibáñez Bordonau:

Hace…, treinta segundos, no voy a gastar más.

El senyor president:

Un segundo . Si le voy a dar la palabra, le voy a dar la pala-
bra, pero lo he dicho en cada una de las sesiones que hemos 
tenido, matinal, vespertina, matinal, vespertina . Si ustedes 
se empeñan en hacer el papel del conseller, pues al final se 
provocan réplicas .

Lo que, señora Mollà, usted ha estado haciendo es contestar 
al señor . . . (remors) bueno, bien . . ., contestar al señor Ibáñez y, 
además, hacer alusiones directas a su grupo parlamentario . 
Lo que no puede pretender es hacerlo y que luego el señor 
Ibáñez no eche mano de algo que le permite el reglamento, 
que es poder . . ., como alusión o como réplica, lo que usted 
está diciendo .

La senyora Mollà Herrera:

Me disculpará, señor presidente, pero, ¿en qué momento yo 
no tengo derecho a hablar del impuesto al juego que forma 
parte de los presupuestos de La Generalitat . . .

El senyor president:

No, usted tiene derecho a hablar de eso . Lo que yo 
entiendo…
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La senyora Mollà Herrera:

…porque haya alguien antes que me ha antecedido en el uso 
de la palabra que haya mencionado el impuesto al juego?, 
¿en qué momento yo no puedo?

El senyor president:

Señora Mollà, señor Mollà, lo que yo entiendo, lo que yo 
entiendo… (La senyora Mollà parla amb el micròfon descon-
nectat)  Señora Mollà, ¿me deja hablar? Lo que yo entiendo 
es que cuando usted, haciendo una réplica al conseller de 
hacienda dice, «ustedes dieron, –refiriéndose a este grupo 
parlamentario– vía libre a no tener que pagar impuestos…

La senyora Mollà Herrera:

Refiriéndose a ese grupo, no; al gobierno anterior. 
(Inintel·ligible)  . . . usted no forma parte, ¿no? ¿Formaban 
parte? (Inintel·ligible)  . . .

El senyor president:

…–ya, ya– a los jóvenes y obligando a los jóvenes en caer en 
la ludopatía», pues yo entiendo que el señor Ibáñez, pues 
pida una réplica .

Por tanto, este presidente le da una réplica al señor Ibáñez 
por un minuto y medio .

Tiene usted la palabra .

El senyor Ibáñez Bordonau:

Va a ser muy breve, señor presidente .

Muchísimas gracias .

Mire, señora Mollà, nosotros en ningún momento, y este 
grupo, en ningún momento, y jamás, ha incentivado o 
fomentado cualquier acción derivada del juego . Todo lo 
contrario .

Nos ha sorprendido de una forma sustancial el incremento 
que ha tenido o que va a tener la recaudación el año que 
viene por la tasa del juego en más de un cien por cien con 
respecto al 2018 . 

De todas formas, como le he dicho que voy a ser absoluta-
mente breve, yo, para hablar de lobbys del juego, creo que el 
socialista Soler es el más…, la persona más autorizada para 
poder hablar de los lobbys del juego, (inintel·ligible)  . . .

Muchas gracias .

El senyor president:

Muchas gracias, señor Ibáñez .

Señor Muñoz, para réplica al conseller y por un tiempo 
máximo de cinco minutos, tiene la palabra .

El senyor Muñoz Lladró:

Yo seré breve . Pero sí que quiero poner en valor un par de 
cuestiones . 

Es cierto que el debate de presupuestos durante los últimos 
tres años ha venido como acompañado de la palabra ficticios 
siempre, ¿no? Creo que llega un momento en el que es verdad 
que argumentativamente usted ha hecho un ejercicio funda-
mentalmente de valentía política, porque ha incluido una 
partida, independientemente de quien gobernara en Madrid, 
en beneficio de los valencianos y, sobre todo, poniendo 
encima de la mesa esa falta de financiación que hacía en este 
caso necesario que esta partida de 1 .325 millones de euros 
estuviera incluida dentro de los presupuestos . Y aquí, claro, si 
se lee el diario de sesiones, las comisiones muchas veces . . ., los 
debates de presupuestos se reproducen, ¿no? Y yo recuerdo 
que una de las cuestiones que se le achacaban en ese 
momento era precisamente que era ficticio, y usted contes-
taba una cuestión que me parece fundamental –el president 
lo utiliza muchas veces, esa frase que dice que la palabra es el 
hombre–, de alguna manera al final, si te comprometes a algo, 
hay que realizarlo . 

Y usted..., yo recuerdo algún debate, precisamente de presu-
puestos, que recordaba esto, decía: «¿Cómo no voy a incluir 
1 .325 millones de euros si el presidente del gobierno –en 
aquel entonces, Mariano Rajoy– se había comprometido a 
que esto iba a ser modificado». 

Claro, estos debates se generaban en el seno del parlamento 
y la defensa era clara, ustedes..., «nosotros nos fiamos de la 
palabra de Rajoy o pensamos que es una persona de palabra 
y a lo que se compromete, lo cumple» . 

Y había otros grupos parlamentarios que, al considerarlos 
ficticios, entendíamos que no..., vamos, no creían en la pala-
bra en ese momento del presidente del gobierno . 

Pero usted mantiene esta partida, esta partida de 1 .325 
millones, porque lo que le está diciendo al Gobierno de 
España es que, independientemente de quien gobierne, 
usted va a defender los derechos de los valencianos y, al final, 
el presente y el futuro de todos aquellos que vivimos aquí, 
porque no queremos ser más que nadie, pero evidentemente 
tampoco estamos dispuestos a ser menos . 

Y usted incluye esta partida, y en un contexto bien dife-
rente. En el último Consejo de Política Fiscal y Financiera 
ya se vieron los avances que este gobierno, en este caso 
el Gobierno de España, sí que está llevando a cabo con el 
gobierno valenciano y con los valencianos . 

Usted fue capaz de arrancar en ese momento una reestruc-
turación de la deuda de corto a largo plazo, la condonación 
de la deuda de la Marina –que va a ser fundamental también 
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para que ese proyecto necesario pueda nutrirse de inver-
siones internacionales y salir a los mercados a poder finan-
ciarse–, consiguió relajar el objetivo de déficit, que lo recor-
daba en su comparecencia . Para otras comunidades puede 
parecer una tontería, para nosotros tener 0,2 . . ., bueno, 0,2 
puntos, y en este caso de incremento de objetivo de déficit, 
puede ser como agua para sobrevivir . 

Y, en definitiva, yo creo que usted en este presupuesto lo que 
está haciendo es, una vez más, tener valentía, fundamental-
mente porque lo que está diciendo es que, independientemente 
de quien gobierne en Madrid, usted se pone como el primero de 
los valencianos para exigir lo que es justo para este pueblo . 

Por tanto, ahora, evidentemente con otro gobierno . . . con 
otro gobierno en Madrid, estamos convencidos y confia-
dos de que estas mejoras que ya se han ido produciendo, y 
no solo la propia interlocución entre los diferentes gobier-
nos y la lealtad institucional que ahora sí que se tiene, se va a 
ir concretando, en definitiva, en mejoras que usted incluye en 
los presupuestos y que se convertirán en realidades . 

Por tanto, algunos continuarán hablando de ficticios, pero no 
sé si usted es un mago . En cualquier caso, en la situación en 
la que se encuentra hace magia en el buen sentido con la difi-
cultad económica que tenemos, convirtiendo esas estreche-
ces que tiene la Generalitat valenciana en realidades para 
todos aquellos que desde 2015 viven mejor porque hay un 
gobierno honesto y honrado que se preocupa por ellos . 

Por tanto, más allá de calificativos despectivos, yo lo haría al 
contrario, lo vería en positivo, porque usted está en algunos 
casos haciendo milagros con los pocos recursos que tiene . 

El senyor president:

Moltes gràcies . 

Moltes gràcies, senyor Muñoz . 

I ja per a finalitzar esta compareixença, i per un temps de cinc 
minuts, senyor conseller, té vosté la paraula . 

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Allò pareix que siga una repetició de la jugada . És veritat que, 
des del primer moment, el primer exercici que vàrem plante-
jar uns pressupostos van ja començar a dir que eren ficticis. 
Però al final de l’any resultava que milers..., desenes de milers 
de valencians eren beneficiats per estos pressupostos. 

¡Ah, caram! Poc de fictici, ¿eh? Perquè ací estem per a fer 
que la vida de les persones estiga millor, ¿eh? I en el 2016 va 
millorar, en el 2017 va millorar, en el 2018 estan millorant . 
Per tant, de fictici, poc. 

Per altra banda, l’Airef diu, una vegada i altra, que els objec-
tius bàsics en política fiscal i financera han de ser sobre-
tot factibles . Factibles . ¿Com a mi se me demana el mateix 
esforç financer que a Cantàbria o a Galícia? Però, ¿per a fer el 
mateix? ¡Factibles! 

I, per tant, nosaltres plantegem una alternativa de factibilitat 
per a no perjudicar els valencians fent una cosa important, 
que és mirar sota les pedres i vore que n’hi han deutes que 
el govern anterior ni se platejava i que ací ja estem veient un 
diàleg que ha permés que algun d’estos canvis s’hagen donat 
–en el tema, per exemple, de l’IVA, pel tema d’augmentar 
l’aportació en el tema de la dependència . 

Ho ha dit molt bé la senyora Mollà . Hi ha diàleg . Hi ha espe-
rança que eixa discriminació dels valencians, fins que no 
tingam el nou sistema de finançament autonòmic... Perquè 
el senyor Sánchez va dir una cosa, va dir segurament no 
hi hauria temps, havien eleccions, etcètera . Però la frase 
fou més llarga: «Però farem el possible perquè les comu-
nitats autònomes pitjor finançades tinguen alguna mena 
d’aportació extraordinària» . 

Nosaltres, buscant eixa part de la frase, hem tot açò, perquè 
creem que tenim devengos, tenim drets econòmics . És més 
fort que mai les coses que hem afegit a banda dels 1 .325 
milions . 

I, per tant, jo he de dir amb tota claredat que estic més segur 
que mai que estos pressupostos estan al servei dels valen-
cians, com hem demostrat en els pressupostos anteriors . 

I he de dir una cosa, algú diu: «Si el creixement econòmic 
és del 2,5%», una dècima més que Espanya, Espanya més 
que Europa, a pesar del que diu Eurostat que haurà desac-
celeració . I desacceleració vol dir desacceleració; no vol dir 
decreixement, que és diferent . Vol dir que creixerem no tant 
com l’any anterior, però creixerem . Creixerem . Creixerà 
l’economia . 

I, atenció, en impostos cedits ha passat una cosa fonamental, 
que és un canvi de normativa que està a punt de concretar-
se pel qual els valors dels actius immobiliaris tindran un valor 
real fixe que pugam treballar amb la lògica dels coeficients i 
serem molt més eficaços. Fins ara vam haver de renunciar a 
esta manera –amb els recursos humans que tenim no podem 
anar casa per casa valorant el tema– i fem el que hem fet 
tradicionalment i que el tribunal superior de justícia valen-
cià se va carregar, i estàvem carregant amb multes i carre-
gant amb carregues, i no podem continuar per eixe . . . Fins que 
el Tribunal Suprem ha dictat sentència . En el moment que 
el Tribunal Suprem ha homogeneïtzat la doctrina, el govern 
ha actuat . I esta actuació a nosaltres ens permet tornar a la 
lògica dels coeficients. I això és molt important, perquè farà 
que amb la mateixa gent pugam ser molt més eficients. 

Per tant, sobre creixement econòmic, sobre més recursos 
humans en l’Agència Tributària i sobre esta nova normativa, 
nosaltres creguem que, per primera vegada, podrem fer créi-
xer els impostos cedits moltíssim . 

I, per tant, no ens inventem res . Jo estic estupefacte com el 
Partit Popular me diu que si augmente el tema del joc . I en l’any 
2014 varen ficar 329 milions d’ingressos del joc, amb tota la 
política de bonificacions i totes eixes coses que varen fer. 

Escolten vostés, ¿saben com ha canviat . . .? ¿Vostés s’han llegit 
la llei del joc? Supose que sí –el projecte de llei del joc– . ¿Sap 
el que fem? Ser molt més estrictes en la lluita contra la ludo-
patia i contra els menors, que no puguen entrar . . ., no deuen 
entrar al local . I, ¿saben que hem apujat molt les sancions? I, 
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¿saben vostés per a què valdran eixes accions? La mateixa llei 
ho diu, per a lluitar contra la ludopatia . 

És a dir, tindrem més ingressos pel joc justament perquè 
volem lluitar eficaçment ficant a la porta de cada centre, i no 
a l’interior com estava ara, que no sabia si el menor estava 
on no havia d’estar o estava en la part . . ., diríem, en la part 
d’entrada, sinó que en la porta del carrer ja no podrà entrar 
ningun menor i ningun ludòpata . I el que no complisca, tindrà 
unes sancions molt superiors a les actuals . Això és increment 
dels ingressos pel joc . 

Per tant, atenció, cal tindre en compte que hi han moltíssi-
mes coses . Per exemple, l’AVI, l’Ivace, l’SPT són complemen-
taris . Per exemple, Ivace i AVI ja s’han diferenciat de la tasca . 
És un tema estrictament d’innovació, de ciència, universitats 
i empresa i l’Ivace està fent la política que toca amb la preser-
vació del teixit industrial valencià . 

Hi ha un repartiment que, gràcies a l’experiència acumulada 
en el govern, hem sabut anar fent, que potser en un principi –
vostés varen ser testimonis– a la millor no estava tan clarifi-
cat. Però hem anat clarificant-lo amb l’ajuda de tots. 

Per tant, atenció, ací l’important és consolidar els drets 
socials dels valencians i les valencianes i, per fi, implemen-
tar polítiques econòmiques a l’altura de les circumstàncies, 
perquè el món està molt malament . El brexit, el proteccio-
nisme de Trump, la lluita de Xina per fer-se . . ., fa que la nostra 
petita i mitjana empresa es senta en un món globalitzat, amb 
una competència terrible, amb la necessitat que els poders 
públics democràtics ajuden al canvi de model. I això vol dir 
innovació . I la innovació, el mercat no l’assigna adequada-
ment. És una fallida de mercat. I, per tant, els poders públics 
han d’entrar per a les fallides de mercat . 

Perquè el mercat és un bon assignador de recursos, el millor 
que coneix la humanitat . Però té fallos de mercat . I este és un 

d’ells . I per a un teixit productiu de pimes i de microempreses 
i d’autònoms, com tenim ací, és important que hi hagen políti-
ques públiques d’incentivació de la innovació. 

I, per tant, tot això és el que fa que estos pressupostos siguen 
l’última espenta per a fer les polítiques botàniques..., són dos: 
consolidar les polítiques socials . Pense que arribàrem amb un 
60% de recursos per a la dependència respecte de la mitjana . 
Això és com un indicador, com un indicador de com vàrem 
començar, i com uns recursos per a les polítiques econòmi-
ques, que estaven algunes al 30% de la mitjana, per falta de 
recursos per l’infrafinançament. 

¡Caram! ¡Senyories, per favor, no ens autoflagel·lem, que 
ja estem prou flagel·lats pel sistema! Intentem ficar una 
miqueta de ganes en fer . . ., d’acabar, mentres no arribe el 
sistema de finançament autonòmic, amb uns recursos addi-
cionals, buscats sota les pedres, és veritat, però que tenen 
un devengo i tenen una força com mai no l’han tinguda com a 
ingressos de La Generalitat .

Moltes gràcies . 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller . 

Alcem la sessió, recordant-los que la reprendrem . . . No la 
reprendrem, tornarem a convocar els dies 12, 13 i 14 de 
desembre per al debat del projecte de llei i les esmenes .

Res més . Moltes gràcies i enhorabona pel treball que han fet . 

(S’alça la reunió a les 18 hores i 45 minuts)


